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Държавата 
се сети 
да спасява 
дюните

Застраховане ▶ 19-22Новини ▶ 7 Компании ▶ 12-13

Автозастраховането 
остава единствен 
двигател 
за сектора

Идва 
“златен 
век” за 
среброто

Компании и пазари ▶ 11

Производителите на облекла 
с 20% повече поръчки

Втора ръка

Хотел, фабрика, търговски център - потърсете при съдия-изпълнителите. 
За покриване на задължения в момента се продават бизнес активи на 
стойност 120 млн. лв.  ▶ 4-5

“Брикел”: 
Няма как да стане

Министър Караджова:

“Брикел” 
да спре до края 
на октомври
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Печеливш
Мухтар кент 

Губещ
ахмед доган

Coca-Cola остава най-скъпата марка в света, показва класаци-
ята Interbrand. Компанията Coca-Cola е с главен изпълнителен 
директор Мухтар Кент. Брандът на американския произво-
дител на безалкохолни напитки е оценен на 70.45 млрд. USD. 
Спрямо миналата година това е увеличение от 2%. Класаци-
ята се прави за 11-и пореден път, Coca-Cola е на върха още от 
първото й издание. Подробности на страница 18

Националната агенция за приходите (НАП) е 
съставила акт на председателя на ДПС Ахмед Доган. 
Причината е закъснение за регистрация по ДДС. През 
2008 г. Ахмед Доган е получил 458 хил. лв. хонорар, а 
не ги е регистрирал по ДДС. НАП е констатирала 
нарушение и е съставено наказателно 
постановление, обясниха от приходната агенция. 

Мнения

По темата „китай даде 
сериозна заявка за инвес-
тиции у нас”

Китай иска да инвестира 
в България? А дали реално 
иска, или правителството 
прави всичко възможно да 
привлече китайски инвес-
тиции у нас? Логиката е 
много добра - викаш едни 
китайци, които да решат 
старите проблеми на София 
и да помогнат за изграж-
дането на индустриална 
зона. Изглежда лесно да 
представиш предимства-
та на столицата и добрия 
инвестиционен климат в 
страната, да се похвалиш 
за стабилната политика... 
Време е за последователни 
действия и подобряване на 
инфраструктурата, а не 
само за хвалби!

калин илиев

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Над 21% от автомоби-
лите са без „Граждан-
ска отговорност”, 
стана ясно на форума 

„Предизвикателства и перс-
пективи пред застрахова-
нето в България”, който се 
организира от в. „Пари”.  

2 Нона Караджова: До 
края на октомври 
„Брикел” трябва да 
спре поетапно ра-

бота. Екоминистерството 
ще съдейства за докумен-
тите по привеждане в екс-
плоатация на сероочиства-
щата инсталация. 

3 Още уволнения в 
НСИ заради скандала 
с преброяването 
в интернет. След 

проверките около гафа има 
трима отстранени и двама 
с дисциплинарни наказания.

А в следващия епизод 
данъкоплатците ще плачат

„Брикел” няма да спре работа 
в края на следващия месец. 
Можете да бъдете сигурни в това. 
Просто няма как да стане. Техно-
логично (подробности на стр. 6). 
И сигурно си задавате въпроса: „А 
защо тогава министърът на околна-
та среда и водите Нона Караджова 
постави публично на компани-
ята срок за спиране до края на 
октомври?” Вероятно тя знае защо. 
Фактът обаче е, че това е поредни-
ят краен срок, който няма да бъде 
спазен. И със сигурност неособено 
популярният сериал „Брикел” ще 
има нови епизоди, в които плаче-
щият ще бъде само един - данъко-
платецът.

Във вчерашния брой ви 
разказахме историята за топло-
електроцентралата, чиито коми-
ни трябваше вече да са хванали 
паяжини. Това е задължение на 

България по договора за присъеди-
няване към Европейския съюз. А 
причината ЕС да е наложил такова 
условие и България да го е приела, 
е следната: комините на подобни 
тецове отделят вредни за здравето 
на хората емисии. Затова подобни 
съоръжения по света изграждат 
сероочистващи инсталации. Въ-
просната централа обаче е избрала 
да не инвестира навреме в подобна 
инсталация, да спести тези раз-
ходи, да прави по-голяма печалба 
и да затвори в определен момент. 
Определеният момент дойде. Сега 
е наред държавата.

Държавата очакваше до 1 
септември да получи план за по-
етапно извеждане на предприятието 
от експлоатация. Не получи такъв. 
Компанията твърди, че е предала 
план за изграждане на сероочист-
ваща инсталация в регионалното 

поделение на екоминистерството 
в Стара Загора. Това е все едно 
някое министерство да ви изиска 
документ от НАП, а вие да занесете 
рентгенова снимка на гръдния си 
кош в КАТ. Разговорът, изглежда, се 
води на различни езици, а разгова-
рящите се разминават и във време-
то, и в пространството. Това всеки 
средно грамотен човек го забелязва. 
Министърът на околната среда и 
водите се прави, че не го забелязва. 

Детайл от тази история е 
името на собственика на теца. 
Христо Ковачки беше обвинен за 
данъчни престъпления в особено 
големи размери. Получи рекордна-
та гаранция от 300 хил. лв., която 
по-късно беше намалена на не 
по-малко впечатляващите 200 хил. 
лв. Колкото и да е сериозна тази 
сума обаче, тя е няколко пъти по-
малка от минималната глоба, която 

Европейската комисия се готви да 
наложи на България. Ако просле-
дим пътя на парите, ще стигнем 
до следния парадокс: печалбата от 
работата на предприятието отива 
в ръцете на споменатия човек; 
печалбата става още по-голяма, 
защото той не инвестира навреме в 
сероочистващи инсталации; държа-
вата, т.е. данъкоплатците, обаче ще 
плаща глобата, а не той. 

В края на октомври минис-
терството вероятно ще обяви 
публично следващия краен срок 
за затваряне на теца. Който няма 
никаква гаранция, че ще бъде 
спазен, ако държавата продължи да 
се държи по този начин. А управля-
ващите имат поне 2000 причини 
да продължат да се държат по този 
начин - това е броят на работещите 
в компанията, които все пак са и... 
гласоподаватели.

В края на 
октомври 
министер-

ството вероятно 
ще обяви публич-
но следващия кра-
ен срок за затваря-
не на теца. Който 
няма никаква га-
ранция, че ще бъде 
спазен, ако държа-
вата продължи да 
се държи по този 
начин

коментар

 изпратеният от "Брикел" план за изграждане на очистваща инсталация чак сега е точно толкова 
необходим на държавата, колкото и рентгенова снимка на собственика
▶
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Управляващите 
обмислят 
наказания, за да 
събират повече 
приходи

Измислена 
буря в 
Разградско 
донесе осем 
обвинения

Компании ▶ 14

Новини ▶ 9

Компании ▶ 11

„Истърн 
Юръпиън 
Пропърти” 
се изтегля 
от България 

„M-Teл” изкупи 
„Спектър нет” 
и „Мегалан” за 
72 млн. EUR

Държавата 
започна 
Да купува 
гласове
Страхът от освобождава-
нето на 2000 работници от 
ТЕЦ “Брикел” в Гълъбово 
преди местните избори 
разколеба правителството 
да изпълнява задължени-
ята си към Европейската 
комисия. Всеки ден работа 
на предприятието увелича-
ва глобата, която България 
ще плати ▶ 4-5

Технологии ▶ 23

за първи път 
смени 
дизайна си 

„Главболгарстрой” пак 
ще строи Околовръстния 
път на София
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цитат

Трябва да се подобри информира
ността за опасностите, които крие 
мрежата  децата да знаят, че има 

риск. Аз лично съм много внимателен за 
Facebook профила на дъщеря ми

Число на деня

42
процента от българите не одобряват приемането на 

еврото, показват резултатите от “Трансатлантически 
тенденции 2010”. Според тях това ще повлияе негативно на 
икономиката на страната 

▶

  цветан цветанов, министър на вътрешните работи

Бленда

 Министър Мирослав найденов позира в самолета заедно с машината, която ще прави снимките  Снимка Емилия коСТадинова▶

КНСБ започна подписка срещу пенсионната реформа
Протест

Въпреки съпроти-
вата на синдикатите 
социалният минис-
тър Тотю Младенов 
не показа да е при-
теснен и обяви, че 
диалогът продължава

Конфедерацията на неза-
висимите синдикати в Бъл-
гария започна подписка 
срещу пенсионната рефор-
ма на ГЕРБ и подготвяните 
промени в Кодекса за соци-
ално осигуряване. 

Промените предвиждат 
повишаването на осигу-
рителния стаж за всич-
ки работещи българи с 
3 години, повишаване с 
2 години на възрастта за 
пенсиониране, както и с 
3 години на осигурител-
ния стаж за работещите в 
отбраната и специалните 
ведомства. 

Профсъюзът е и против 

по-високото изискване за 
обезщетение при безра-
ботица. При него вместо 
досегашните 9 месеца ще 
са необходими 12 месеца 
стаж през последните 15 
месеца. Конфедерация-
та търси подкрепата и на 
другия основен синдикат 
- “Подкрепа”, но засега 
няма предвидени общи 
действия.

Още през първия ден 
КНСБ събра неколкосто-
тин подписа. Днес обаче 
пунктът ще бъде демонти-
ран заради погребението 
на лидера на синдиката 
Желязко Христов. 

В понеделник инициати-
вата ще продължи, а за 7 
октомври е планиран об-
щонационален протест. 

В сряда социалният ми-
нистър Тотю Младенов за-
подозря, че зад протестите 
стоят “други цели”, но уве-
ри, че диалогът със синди-
катите ще продължи. 

Усмихни се, България, снимат те

Снимка марина ангЕлова

Два самолета, оборудвани 
със специална техника, 
вече летят и правят диги-
тални снимки на Бълга-
рия, за да картографират 
земеделските земи. Базата 
данни не е обновявана от 
приемането ни в ЕС, което 
беше причина Брюксел 
да ни отправи остра забе-
лежка, каза земеделският 
министър Мирослав Най-
денов. 

Ако времето е благопри-
ятно, снимките ще приклю-
чат до края на месеца. Тази 
година ще се картографира 
60% от площта на Бъл-
гария, а през следващата 
- останалите 40%. Въпреки 
че целта е да разполагаме 
с карта на земеделските 
земи, екипите снимат тери-
торията на цялата страна. 
След обработката и пре-
махването на секретните 
военни обекти, данните ще 
може да се използват и за 
нуждите на други минис-
терства като регионалното, 
каза Найденов.

Картата на земеделските 
земи е важна за Брюксел, 
тъй като по нея се определя 
размерът на земеделските 
субсидии. Снимките ще 
покажат и кои земи наис-
тина се обработват и кои 
пустеят, като така според 
земеделското министерство 
ще се ограничат и злоупо-
требите.
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А колко струва един цех     втора ръка
До есента на 2008 г. бизне-
сът на „Бург Ауто” вървял 
добре. Фирмата била един 
от дилърите на „Рено-Ни-
сан” и като такъв изгради-
ла най-големия продажбе-
но-сервизен комплекс по 
стандартите на концерна в 
България.

Сградата е добре позната 
на всеки, пътувал от София 
към Бургас. Разположена е 
на 5-и километър на входа 
на морския град и фасадата 
й доскоро носеше автомо-
билните брандове. Днес 
тя и земята под нея са най-
скъпият промишлен имот, 
обявен за публична про-
дажба в сайта на частните 
съдебни изпълнители. А 
попаднеш ли в него, бизне-
сът ти здраво е закъсал. Та-
ка постройка, в която преди 
две години са вложени над 
5 млн. EUR, сега се продава 
за едва половината пари - 
6.4 млн. лв. А на опашката 
на кредиторите чакат бан-
ка, лизингово дружество и 
компания с неразплатено 
вземане.

Красимир Янков, съсоб-
ственик в „Бург Ауто”, 
признава, че той и съдруж-
никът му са допуснали 
класическата за времето 
преди кризата грешка - да 
затворят оборотен капитал 
в дългосрочен инвестицио-
нен проект. В автосервиза и 
шоурума на 5-и километър 
те вложили над 2 млн. EUR 
собствени средства, но при 
договорка с Райфайзенбанк, 
че ще получат допълнител-
но кредитиране на тази 
стойност след завършване 
на обекта. И така през лято-
то на 2008 г. базата била за-
вършена, но дошла кризата 
и банката отказала обеща-
ния заем. Междувременно 
продажбите на автомобили 
тръгнали рязко надолу, а 
„Рено-Нисан” прехвърли-
ли дилърския договор на 
пловдивска фирма. Така 
с бизнеса на „Бург Ауто” 
било приключено.

Затъване
Историята на „Бург Ауто” е 
една от хилядите за прова-
лени търговски начинания, 
която ще чуете тази годи-
на. Само към момента за 
принудителна продажба в 
страната са обявени бизнес 
имоти на обща стойност 
над 120 млн. лв., а от Ка-
марата на частните съдеб-
ни изпълнители (КЧСИ) 
очакват 20% ръст на делата 
срещу длъжници спрямо 
миналата година. По нейни 
данни през 2009 г. са заве-
дени 110 000 изпълнителни 
дела, над половината от 
които са за взeмания на 
банки и търговски друже-
ства. „Тогава обаче преоб-
ладаваха продажбите на 
апартаменти, докато сега 
все по-често се стига до 
продан на големи бизнес 
имоти - хотели, офиси, про-
изводствени помещения”, 

Съдия-изпълнителите разпродават все повече бизнес активи. За            някои предприемачи това е 
единственият начин да изплатят дълговете си

коментира председателят 
на камарата Георги Дичев. 
Неговите наблюдения пов-
тарят и колегите му в стра-
ната. Съдия-изпълнител 
Людмила Мурджанова от 
Пловдив отчита двоен ръст 
на изпълнителните дела 
срещу длъжници спрямо 
миналата година, както и 
зачестилата разпродажба 
на производствени акти-
ви. Според съдия-изпъл-
нителя Иван Хаджииванов 
от Русе вече закъсват и 
предприятия с по 600-700 
работници. „Разпродава се 
всичко - имоти, складови 
наличности, автопаркове”, 
описа той. Тази година 
неговата кантора отчитат 
двоен ръст на обема на 
задълженията и около 30% 
повече изпълнителни де-
ла. Като цяло за страната 
очакванията са събраните 
дългове да надхвърлят 400 
млн. лв. при 365 млн. лв. 
през миналата година - или 
общо 765 млн. лв. за двете 
кризисни години. 

Генезисът  
на кризата
Картината на лошите дъл-
гове до голяма степен пов-
таря тази на спада в иконо-
миката. Пример за това е, че 
сериозен ръст на изпълни-
телните дела отчитат имен-
но региони със значителни 
инвестиции през послед-
ните години, като Бургас и 
Русе. За първото полугодие 
морският град е рекордьор 
по принудителни продажби 
на имоти, което се обяснява 
с доскорошното бясно стро-
ителство в курортите около 
него. Логично като най-
закъсали в кризата съдия-
изпълнителите определят 
фирмите в строителството 
и свързаните с него бран-
шове, също и тези в транс-
порта и туризма. За региона 
на Русе Иван Хаджиива-
нов добавя шивашките и 
логистичните компании. 
Според него закъсват ос-
новно предприятия с лош 
мениджмънт. „Ако в годи-
ните на растеж бизнесът им 
вървеше в общото русло, в 
кризата проблемите ведна-
га се усещат”, коментира 
Хаджииванов. Георги Ди-
чев също посочва като една 
от основните причини за 
затъването в дългове недоб-
рата организация на бизне-
са. „Преди кризата всеки 
инвестираше на принципа 
„юруш на доматите”. Видя 
се, че в строителството има 
пари, и започнаха да строят. 

Радостина Маркова
radostina.markova@pari.bg

Банките даваха кредити на 
килограм, а хората теглеха 
само с лична карта. Аз лич-
но знам за цели семейства, 
взели заеми от различни 
банки. И без криза беше 
ясно, че не могат да ги 
обслужват”, даде пример 
той.

Прочистване  
на редиците
Ако за едни компании тру-
пащите се задължения са 
капката, която прелива ча-
шата, за други събирането 
на дълговете им е глътка 

въздух. „Бизнесът издиша, 
но и вдишва. Не забравяй-
те, че срещу дружествата 
длъжници стоят най-често 
други дружества - кредито-
ри”, посочи Георги Дичев. 
Според него в условията 
на криза за бизнеса става 
все по-важно да си събира 
вземанията, за да може от 
своя страна да се разплати 
с партньори, банки, слу-
жители. Скорошно проуч-
ване на дружеството EOS 
Матрикс обаче показа, че 
фирмите в България все 
още не обръщат сериоз-

но внимание на проблема 
със забавените плащания. 
„За тях е по-важно да на-
правят поръчка, да имат 
повече текущи обороти, 
а събираемостта на взе-
манията остава на заден 
план”, обясни управите-
лят на дружеството Райна 
Миткова-Тодорова. Това 
обаче води до проблеми, 
защото, когато фирмите 
не изплащат задълженията 
си към други фирми, те от 
своя страна забавят плаща-
нията си към доставчици 
и служители. Закъснелите 

заплати водят до трудности 
по изплащане на банкови 
кредити и битови сметки. 
Така се получава един по-
рочен затворен кръг, който 
в крайна сметка завършва в 
съдилищата и канторите на 
съдия-изпълнителите. От 
EOS Матрикс обясниха, че 
българските мениджъри са 
оптимисти за събираемост-
та на вземанията си в след-
ващите месеци. Противно 
на тях обаче експертите са 
на мнение, че междуфир-
мената задлъжнялост ще 
се увеличава. 

 Шоурумът и сервизната база на „Бург Ауто” са най-скъпото промишлено помещение, обявено за продажба в сайта на частните съдебни изпълнители. снимка боби тошев▶

365 
МЛН. ЛВ.

110 000
ДЕЛА СРЕЩУ ДЛЪЖНИЦИ 
СА ЗАВЕДЕНИ ПРЕЗ МИНАЛАТА ГОДИНА. 
ЕДВА В �% ОТ СЛУЧАИТЕ СЕ Е 
СТИГНАЛО ДО ПРИНУДИТЕЛНА 
ПРОДАЖБА НА ИМУЩЕСТВО.

20%
РЪСТ НА ИЗПЪЛНИТЕЛНИТЕ 
ДЕЛА ОТЧИТАТ ЧАСТНИТЕ СЪДЕБНИ 
ИЗПЪЛНИТЕЛИ ЗА ПЪРВОТО 
ПОЛУГОДИЕ НА ТАЗИ ГОДИНА. 
НА ПАЗАРА ИЗЛИЗАТ ВСЕ ПОВЕЧЕ 
БИЗНЕС АКТИВИ.

СА СЪБРАНИТЕ ДЪЛГОВЕ ОТ 
ЧАСТНИТЕ СЪДЕБНИ ИЗПЪЛНИТЕЛИ 
ЗА ���� Г. ТАЗИ ГОДИНА ОБЕМЪТ ИМ 
СЕ ОЧАКВА ДА ДОСТИГНЕ 
��� МЛН. ЛВ.



При 365 
млн. лв., 

събрани през 
миналата годи-
на, благодарение 
на нас в бюджета 
са влезли поне 
няколко десетки 
милиона
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А колко струва един цех     втора ръка
Съдия-изпълнителите разпродават все повече бизнес активи. За            някои предприемачи това е 
единственият начин да изплатят дълговете си

Законови промени ще 
забавят производствата 
Частните съдебни 
изпълнители вече ще 
получават справки 
само срещу такса

Готвена промяна в Закона 
за частните съдебни изпъл-
нители ще забави значител-
но изпълнението на делата 
срещу длъжници, посочи 
председателят на Камарата 
на частните съдебни из-
пълнители Георги Дичев. 
Става въпрос за чл. 16 от 
закона, който в сегашния 
си вид регламентира право-
то на съдия-изпълнителите 
да получават справки от 
държавните органи, без да 
плащат такси. С внесените 
от кабинета промени обаче 
достъпът им до тази инфор-
мация ще стане платен.

Проблем
Една от основните задачи на 
съдия-изпълнителите при 
започване на дело срещу 
длъжник е да проучат иму-
щественото му състояние. 
Това е свързано със справки 
в Агенцията по вписвания-
та, КАТ, НОИ и други дър-
жавни органи. „При сегаш-
ната организация  можем 
да съберем необходимата 
информация средно за 2 
седмици и да наложим бърз 
запор на имуществото на 
длъжника, ако се налага. 
Представете си обаче какво 
ще стане, ако взискателят 
по едно дело трябва да ни 
представи квитанции за 
внесените такси във всяко 
учреждение, в което правим 

справки”, посочи Георги 
Дичев. Според него така ня-
кои проучвания може да се 
проточат с месеци, през ко-
ито некоректните длъжници 
да разпродадат имотите си. 
Другият проблем е неравно-
поставеността между част-
ните съдебни изпълнители 
и колегите им на държавна 
служба, които продължават 
да работят без такси.

Мотиви
Един от основните мотиви 
на кабинета за законови-
те промени са пропусна-
тите ползи на държавата 
от безплатните справки. В 
проектозакона, който вече 
е внесен в парламента, е 
посочено, че на практика от 
тези такси се освобождават 
длъжниците, тъй като по за-
кон разноските по изпълне-
нието на делата са за тяхна 
сметка. Така през миналата 
година само от такси на 
Агенцията по вписванията 
са изгубени 1.26 млн. лв. 
От Камарата на частните 
съдебни изпълнители обаче 
определиха загубата като 
несъпоставима с приноса 
им към бюджета. „Ние сме 
длъжни заради евентуални 
публични вземания да при-
съединяваме държавата към 
всяко изпълнително дело, 
което водим. При 365 млн. 
лв., събрани през миналата 
година, благодарение на нас 
в бюджета са влезли поне 
няколко десетки милиона”, 
посочи Георги Дичев. Ка-
марата вече е внесла стано-
вище срещу проектозакона 

Старт
Регистър на 
длъжниците 
тръгва от 
октомври

 През октомври се 
очаква да започне рабо-
та регистър на длъж-
ниците, който ще се 
поддържа от Камарата 
на частните съдебни 
изпълнители. В него 
ще има информация за 
изпълнителните дела, 
които се водят в стра-
ната към момента.

Справки обаче всяко 
лице ще може да прави 
само за себе си, тъй 
като регистърът ще 
съдържа лични данни. 
Регистърът ще улесни 
значително дейността 
на банките и лизингови-
те дружества, които 
искат от всеки креди-
тоискател удостовере-
ние за липса или наличие 
на задължения.

Първоначално регис-
търът ще стартира 
с данни само за 70% за 
изпълнителните дела 
в страната и посте-
пенно базата данни ще 
бъде попълнена.

▶

▶

▶

Тенденции
Финансовите 
проблеми  
на фирмите

Фирмите отписват 
като несъбираеми 3.8% 
от всички вземания, 
показват данни от 
проучване „навици за 
плащане в България” на 
eOS Груп.

Според него 
компаниите от сектор 
„Услуги” отписват 

▶

▶

5% от вземанията 
си. Промишлените 
предприятия определят 
като несъбираеми 4.7% 
от тях, а търговските 
фирми - 2.4%.

Ликвидни проблеми 
имат 21% от фирмите 
у нас. Според eOS 
матрикс България 
сериозни финансови 
проблеми имат много 
фирми в областта 
на търговията и 
строителството.

▶

Камарата 
на частните 

съдебни изпъл-
нители (КЧСИ) 
очаква 20% ръст 
на делата срещу 
длъжници спря-
мо миналата 
година

 Шоурумът и сервизната база на „Бург Ауто” са най-скъпото промишлено помещение, обявено за продажба в сайта на частните съдебни изпълнители. СнимКа БоБи тошеВ▶

в Министерството на пра-
восъдието и в парламента. 
Такова са внесли и от Асо-
циацията на търговските 
банки. До момента обаче 
отговори няма.
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Анна-Мария Борисова даде урок по медицина в 
отговор на обвинение за конфликт на интереси

Екоминистерството постави 
на “Брикел” условие, което 
е наясно, че не може да бъде 
изпълнено. До собственика 
е изпратено поредното пре-
дупреждение от страна до 
края на октомври поетапно 
да бъде преустановена ра-
ботата на предприятието. В 
същото време чисто техно-
логично това може да стане 
за три месеца, т.е. няма как 
искането да бъде изпълне-
но. Пред БНТ министърът 
на околната среда и водите 
Нона Караджова съобщи 
още, че към 1 септември, 
когато е бил предишният 
срок за представяне на план 
за поетапно извеждане на 
инсталациите от експлоа-
тация, такъв в министер-
ството не е постъпил. Не-
зависимо че предприятието 
е декларирало готовност да 
изгради сероочистваща ин-
сталация, от МОСВ няма да 
може да осигурят работата 
на “Брикел”. Причината е 
заплахата от глоба, която 
може да ни наложи ЕК. 
Точната сума на санкцията 
ще стане ясна, ако комиси-
ята заведе дело срещу нас 
в Европейския съд. Според 
източници, близки до ЕК, 
долният праг на глобата при 
неспазване на европейското 
законодателство е 777 хил. 
EUR.  

България няма 
да купува квоти
Една от основните при-
чини екоминистерството 
да не позволи работата на 

МОСВ постави неизпълнимо 
условие на “Брикел”
Екоминистерството ще съдейства на предприятието за документи-
те по привеждане в експлоатация на сероочистващата инсталация

Съпругът й бил 
собственик на 
клиничен център за 
изследвания, а не за 
проучвания

“Вие смятате ли, че моят 
апартамент е лечебно заве-
дение и би могъл да получи 
статут на такова?” С този 
въпрос здравният минис-
тър Анна-Мария Борисова 
се опита да отговори на 
обвиненията на БСП за 
конфликт на интереси. 

Преди три дни червени-
те изнесоха информация, 
че съпругът на Борисова 
е съсобственик в център 
за клинични проучвания 
заедно със съпруга на Ру-
санка Ковачева. Тя пък 
е шеф на комисията по 
позитивния списък с ле-
карства. Фирмата била ре-
гистрирана на домашния 

адрес на Борисова, твърдят 
червените. 

Преподавателски 
рефлекс
Отговорът на здравния 
министър не задоволи 
опозицията. Вместо ясно 
и категорично да отрече 
наличието на конфликт 
на интереси, тя преподаде  
на депутатите в парламен-
та урок по медицина и 
обясни разликата между 
проучване и изследване. 
“Проучваш нещо, което не 
знаеш. Например не знаеш 
ефекта от едно лекарство 
- позитивен ли е, дава ли 
много странични ефекти, 
кое доминира - позитивно-
то или негативното. 

Изследване се прави на 
нещо, което е известно”, 
разказа Анна-Мария Бори-
сова. И допълни, че фирма-
та на съпруга й е клиничен 

център за изследвания, а не 
за проучвания. “Тази фирма 
никога не се е занимавала, 
не се занимава и в бъдеще 
няма да има право да се за-
нимава с проучвания”, каза 
още здравният министър.

Упорството 
на опозицията 
Въпреки това от опозиция-
та продължават да твърдят, 
че цялото ръководство на 
Министерството на здра-
веопазването е замесено 
в конфликт на интереси и 
в корупционни сделки за 
над 150 млн. лв. Черве-
ните изнесоха данни, че 
заместникът на Борисова 
по лекарствената политика 
Гергана Павлова, преди да 
бъде назначена на поста си, 
е заемала отговорна пози-
ция в “Софарма Трейди-
нг”. Другият заместник на 
здравния министър - Иван 

Миланов, пък натрупал 
милиони чрез клинични 
изпитания, които сам си е 
възлагал като шеф на пси-
хиатрична клиника. 

Червените искат 
още обяснения
Червените поискаха обяс-
нение от премиера Бойко 
Борисов и здравния ми-
нистър Анна-Мария Бо-
рисова и по скандала с 
доставката на медицинска 
апаратура. 

В момента една фирма, 
която е доставчик на меди-
цинска апаратура, изготвя 
условията за снабдяване на 
болниците с такава техника. 
Според депутата от БСП 
Ангел Найденов методо-
логията се прави така, че 
да ограничи достъпа на 
останалите доставчици до 
обществени поръчки. 

Елена Петкова

предприятието е невъзмож-
ността да закупи необходи-
мите за “Брикел” квоти на 
парникови емисии. “Те са 
в размер на 50 млн. EUR и 
от предприятието казаха, че 
няма как да ги купят”, заяви 
Караджова. Предприятие-
то имаше право да работи 

в ограничен режим до 20 
хил. часа до 2012 г., но към 
април те бяха изчерпани. 
В момента дейността му е 
в нарушение на всички ев-
ропейски правила. Поради 
тази причина от ековедом-
ството ще се разпоредят 
отново “Брикел” да бъде 

затворен. 

инсталация до 2012 г. 
План за изграждане на се-
роочистваща инсталация 
има и той е представен в 
екоинспекцията на Стара 
Загора, обясни за в. “Па-
ри” зам. изпълнителният 

директор на предприятието 
Георги Златев. Според не-
го, ако веднага се започне 
работа по изграждането й, 
до март 2012 г. “Брикел” 
може да продължи работата 
си според европейските из-
исквания за екологичност. 
Според Златев обаче ще 

бъде грешка, ако предприя-
тието спре работа дотогава. 
Най-малкото защото пов-
торното му пускане ще е 
свързано с повече разходи, 
а и ще бъдат загубени ква-
лифицирани кадри, които в 
момента работят там. 

Елина Пулчева

Екоминистърът Нона Караджова поиска предприятието да спре работа до края на октомври, но технологично това не е възможно▶

 Заради скандала БСП даде на прокурор министър 
Анна-Мария Борисова  

снимка марина ангелова

▶

снимка емилия костадинова
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Росен Плевнелиев: Искаме  
да се борим за дюните 
Започва изграждането 
на пътища до 25 
плажа с ограничен 
публичен достъп

Дюните трябва пак да ста-
нат изключителна държав-
на собственост, за да бъдат 
опазвани и да се носи отго-
ворност за тях. Това е една 
от идеите, която ще бъде 
включена в новия закон за 
устройството на Черномор-
ското крайбрежие (ЗУЧК). 
Дюните бяха превърнати в 
публична държавна собстве-
ност с поправките в закона 
през 2008 г. и впоследствие 
това даде начало на физи-
ческото им разрушаване от 
„инвеститори” или туристи. 
Сигнали за подобни действия 
имаше в района на курорта 
„Дюни”, къмпинг „Оазис” 
край с. Лозенец и плажа до 
къмпинг „Корал”.

От юридическа гледна точ-
ка, ако дюните са изключи-
телна държавна собственост, 
законодателството не разре-
шава да бъдат разрушавани 
или продавани. Когато са 
публична държавна собстве-
ност обаче, е възможно да 
бъдат превърнати в частна 
държавна собственост и впо-
следствие препродадени. 

„Искаме да се борим за дю-
ните, които бяха откраднати. 
Плажовете трябва да бъдат 
разглеждани на първо мяс-
то като природна даденост, 
която не трябва да се набива 
с чадъри и само да се събира 
таксата от тях”, коментира 
министърът на регионално-
то развитие и благоустрой-
ството Росен Плевнелиев. 
В момента обаче няма ясна 
статистика за площта на дю-
ните, нито за подхода, чрез 
който ще бъдат върнати на 
държавата. По всяка веро-
ятност тези, които вече са 
продадени, няма да се наци-
онализират отново, а поне ще 
се търси вариант за разваляне 
на договори, при които са 
засечени нарушения.

Ековълна
„Основната цел на закона 

Държавата е събрала с 220% повече пари от глоби по плажовете
„Арапя” е плажът 
„отличник” за 
тазгодишния 
летен сезон според 
експертите на МРРБ 

Глоби за 550 хил. лв. и пре-
кратяване на концесията на 
три плажа са резултатите 
от проверките на служи-
телите на Министерството 
на регионалното развитие 
и благоустройството през 
лятото. Направени са общо 
100 планови проверки и 50 
внезапни, отчетоха от ве-
домството. 

Най-добрите  
резултати
Постигнатите резултати са 
най-добрите към момен-
та, обясни министърът на 

регионалното развитие и 
благоустройството Росен 
Плевнелиев при представя-
нето им.

Така например глобите 
през миналата година са би-
ли в размер на 180 хил. лв., 
т.е. за 2010 г. те са с около 
220% повече. Приходите 
от концесии и наеми също 
са се увеличили от 8.5 хил. 
лв. на около 10 хил. лв., т.е. 
промяната е с около 15%.   

В началото на годината 
броят на неохраняемите 
плажове е бил 77, а към 
момента той вече е свит до 
68. Те представляват близо 
една трета от общия брой 
на плажовете в България, 
който възлиза на 209. Броят 
на неохраняемите плажове 
през 2010 г. все пак е най-
малкият досега, акцентира 

Плевнелиев.

Плажове без концесии
След направените проверки 
за стопанисването на пла-
жовете три от тях са пред-
ложени за прекратяване на 
договорите им за концесия. 
Това са „Дюни-юг” с кон-
цесионер „Хелиос Турс”, 
„Бяла-Карадере” с конце-
сионер „Титан Чистота” и 
„Фиш-Фиш” с концесио-
нер „ВИВ Комерс 98”. При 
южния плаж в района на 
курорта Дюни е установено, 
че няма водни спасители, 
медицинско и санитарно-
хигиенно обслужване и т.н. 
Проблемът с плажа „Бяла-
Карадере” е свързан с липса 
на обезопасяване. Послед-
ният обект пък се намира в 
свлачищна зона, а концеси-

онерът не е осигурил доста-
тъчно безопасни условия за 
плажуващите.  

Най-добрите места 
за тен
Наред със зле поддържа-
ните и необезопасени пла-
жове има и такива, които 
отговарят на изискванията 
и дори ги надхвърлят. Пла-
жът „отличник” по оценка 
на експертите на МРРБ е 
„Арапя”, където концеси-
онерът дори е осигурявал 
безплатни чадъри и шезлон-
ги на плажуващите. На плаж 
„Несебър-юг” пък е била 
организирана най-добре 
спасителната дейност. Сред 
отличените са и плажовете 
„Смокиня-север”, „Златна 
рибка” и „Черноморец-юг”. 

Дарина Черкезова

Нов сезон
50% по-ниска 
цена за наем на 
11 плажа

До края на септември 
ще се проведат 
търгове за отдаване 
под наем на 11 плажа 
с 50% отстъпка в 
исканата цена. според 
експертите в МРРБ 
това са места, които 
не са атрактивни и 
размерът на наема се 
оценява като прекалено 
висок. Те вече са били 
на „промоция”, като 
цената е била свита с 
30%, но дори и тогава не 
са се намерили стопани. 
сред плажовете са 

▶

„Панорама” (северно 
от кк „Златни пясъци”), 
градският плаж на 
Каварна, „Паша дере” 
(в района на Варна), 
„Романтика” и „Камчия-
север” (в района на р. 
Камчия), „Каваците-юг” 
и др.

През октомври 
пък ще стартират 
процедурите за други 
21 плажа. срокът 
за отдаването им 
под наем е 5 години. 
Процедурите, свързани 
с концесиониране, ще 
бъдат стартирани, 
след като бъде 
приет новият закон 
за устройство на 
Черноморското 
крайбрежие.     

▶

категория попадат плажове-
те на курортите „Ривиера”, 
„Дюни” и „Елените”. За тях 
е предвидено допълнително 
да се обозначи достъпът.

„Никога не сме имали идея 
да правим VIP затворени 
комплекси и да делим пла-
жовете на такива за богати 
и бедни, това е погрешно 
разбрано изказване”, каза 
министър Плевнелиев.

Много хотели,  
малко плаж
В новия закон ще се регла-
ментира и възможността за 
изграждане на изкуствени 
плажове. „Пясъчната ивица 
не е достатъчна за легловата 
база край морето”, аргумен-
тира се Захариева. 

Вариантът е да се под-
ходи на принципа на пуб-
лично-частното партньор-
ство. На практика всеки нов 
изкуствен плаж ще остава 
държавна собственост. Ин-
веститорът обаче ще може 
известно време да използва 
безвъзмездно ивицата. Към 
момента вече е бил заявен 
интерес за изграждане на та-
кива плажове около Ахелой, 

Созопол-запад, Св. Влас и в 
района на Несебър.

Друга революционна идея 
е в големите градове и в 
централните градски пла-
жове достъпът до шезлонги 
и чадъри да е безплатен. Раз-
ходите ще бъдат за сметка на 
част от приходите на държа-
вата от концесионни такси и 
наеми или пък наемателят да 
бъде задължен да прави това 
безплатно.

В законопроекта е пред-
видена и нова методика за 
определяне на наемната 
цена, която се основава на 
атрактивността на плажни-
те ивици, а не на тяхната 
големина. 

Дебати до края на 
ноември
Проектът за промени в 
ЗУЧК ще бъде представен 
за обществено обсъждане 
през следващите седмици, 
като то ще продължи до края 
на октомври. Целта ни е до 
края на ноември законопро-
ектът да влезе за гласуване 
в Министерския съвет, каза 
Захариева.

Дарина Черкезова

 За последните две години голяма част от дюните бяха унищожени, сега минис-
тър Плевнелиев ще спасява каквото е останало сниМКа МаРина ангелоВа

▶

Петко Ковачев,  
съпредседател на партия 
„Зелените”

А достъп до скалите 
ще има ли?
След като ще се 
гарантира достъп до 
всички плажове, дали 
това важи и за достъпа до 
скалите? Питам, защото 
самият министър Росен 
Плевнелиев има две 
къщички в Черноморец, 
които заграждат достъпа до 
скалите. Върху тях дори е 
насипана пръст и има засят 
райграс. 

Трябва много да се 
внимава с идеята за съз-
даване на изкуствени пла-
жове. Ако ще се насипва 
пясък върху места, където 
няма, по всяка вероятност 
той ще се осигури от реки-
те, което не е добър подход. 

Ако в основата на идеята е, 
че няма достатъчно плажна 
ивица за хотелите, не е 
ли по-добре да разрушим 
няколко хотела, вместо да 
правим изкуствен плаж.
Строителните материали 
от тях дори може да бъдат 
използвани за укрепване 
на крайбрежието. Иначе 
историята ми напомня на 
съсипването на Пирин в 
района на Банско - първо 
строиха писти, защото 
нямаше, а после строиха 
хотели, за да има къде да 
нощуват скиорите.

Коментар

трябва да е опазването на 
плажа, а тя липсва”, коменти-
ра Екатерина Захариева, зам.-
министър в Министерството 
на регионалното развитие и 
благоустройството (МРРБ). 

„Инициативата е добра, 
но трябва да се действа бър-
зо, за да няма луфт между 
обявяването на идеята и ре-
алното влизане на закона в 
сила. Вече много дюни са 
разрушени и се използват 
за пясък за строителство. 
А те не са като къща, която 
може да се разруши и след 
това да се издигне наново”, 
коментира за в. „Пари” Петко 
Ковачев, съпредседател на 
партия „Зелените”. 

Пътища до плажовете
Държавата ще се бори и с 

липсата на свободен достъп 
до плажовете, като инвес-
тира средства за прокарване 
на пътеки до тях. Към мо-
мента изцяло или частично 
оградени с частни земи се 
оказват около 25 плажа. „За 
съжаление при приватиза-
цията и реституцията на 
къмпингите и курортите по 
Черноморието държавата 
не е осигурила достъп до 
собствения си имот”, каз-
ва Захариева. Затова и сега 
се стига до абсурдната си-
туация след направените 
реституции и сключените 
приватизационни сделки 
пак да се стартират отчуж-
дителни процедури. Все още 
няма изчисления колко ще 
струва изграждането на тези 
„пътища за достъп” до пла-

жовете, но разходите, които 
трябва да бъдат заложени в 
бюджета, никак няма да са 
малко. Процедурата включ-
ва приемане на подробен 
устройствен план (ПУП), 
издаване на строително раз-
решително и отчуждаване 
на земите. 

Очаква се първият израбо-
тен ПУП за плажа на към-
пинг „Градина”. Сред про-
блемните плажове са Вили 
„Чайка” в района на Балчик, 
„Чайка-Журналист”, „Равда 
НСА”, плажовете на къмпинг 
„Ахелой” и „Делфин”.

Има плажове, до които е 
осигурен пешеходен достъп, 
но въпреки това се получават 
сигнали от гражданите, че са 
изправени пред ограниче-
ния, казват от МРРБ. В тази 
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Дни след неуспешния пър-
ви опит за продажба на 
комбината „Кремиковци” 
главният архитект на Со-
фия Петър Диков потвърди 
плановете на общината 
районът да бъде отреден за 
строителство на офис пло-
щи и сгради за високотех-
нологични производства. 
Този тип застрояване ще 
бъде заложен в подробния 
устройствен план, който 
трябва да бъде готов до 
2-3 години.

оптимистът
Петър Диков е убеден, че 
няма шанс комбинатът да 
заработи отново, и очак-
ва за производствената 
площадка да се появи ин-
веститор, който да я пре-
върне в зона за високи 
технологии. Той заяви това 
противно на мнението на 
редица анализатори, че 
в момента трудно ще се 
намери купувач, който да 
инвестира 452 млн. лв. в 
подобен гигантски дълго-
срочен проект. В общия ус-
тройствен план на София 
„Кремиковци” попада сред 
т. нар. зони с далечна перс-
пектива, чието развитие 
се предвижда след 2015 г. 
В тази категория попадат 
всички райони на север 
от столицата, определени 
от главния архитект като 
резерв за разрастване на 
града.

Първо пътищата
Плановете на общината 

Общината е убедена - в 
„Кремиковци” ще има офиси
София ще търси европейско финансиране на инфраструктурни 
проекти за близо 3 млрд. EUR 

Визия
Кварталите  
ще са обитаеми 
към 2020 г.

Жилищните ком-
плекси в покрайнини-
те на софия, където 
инфраструктурата 
е в плачевно състоя-
ние, ще започнат да 
придобиват годен за 
обитаване вид едва 
след 2016 г. Тогава 
общината планира 
сериозни инвестиции 
в благоустрояване на 
тези райони - смяна 
на уличните настил-
ки, тротоари, водо-
проводна система.

Приоритет в 
момента ни е строи-
телството на голя-
мата инфраструк-
тура, обясни Петър 
Диков.

Планира се също 
строителството на 
нови паркове. До 2020 
г. велоалеите в софия 
трябва да достигнат 
1000 км.

▶

▶

▶

са инвестициите в край-
градските райони да бъдат 
насърчени с изграждането 
на инфраструктура. Спо-
ред Петър Диков до 2015 
г. трябва да бъдат завърше-
ни транспортните връзки 
между четирите входни 
трасета на София и воде-

щите към нея магистра-
ли. Плановете включват 
изграждането на север-
ната скоростна тангента, 
западната част на Около-
връстното шосе, пътя към 
Калотина и началните 8 
км от магистрала „Хемус” 
при гара Яна. До края на 

годината ще приключим 
работа по проектите на 
тези трасета и ще търсим 
европейско финансиране 
за изпълнението им, по-
сочи главният архитект. 
Също до 2015 г. трябва 
да са готови и трите лъча 
на метрото. Първи и вто-

ри диаметър, по които се 
работи в момента, трябва 
да са готови до септември 
2012 г. До средата на 2013 
година ще е готов проек-
тът за третия лъч, който ще 
свърже западните и север-
ните райони на столицата. 
Финансиране за него ще се 

търси през 2014 г., а през 
2015 г. той трябва да е го-
тов, обясни Петър Диков. 
По предварителни изчис-
ления само изграждането 
на тази инфраструктура 
ще струва между 2.5 и 3 
млрд. EUR.

Радостина Маркова

Над 20% от сградите в София били опасни при трус

 Ако някой се реши да строи офиси в Кремиковци, първо ще трябва да се пребори с тоновете арматура и 
бетон на мястото на мъртвия комбинат снимка марина ангелова

▶

Депутат иска 
спешна проверка 
на преустроените 
партери в центъра на 
града

Спешна проверка за земе-
тръсната устойчивост на 
сградите в София поис-
ка депутатът от „Атака” и 
зам.-председател на Коми-
сията по регионално разви-
тие в парламента Николай 
Пехливанов. Повод за това 
стана земетресението, кое-
то разлюля София миналата 
седмица. Проучване на Пех-
ливанов, който по професия 
е строителен инженер, е 
показало, че в резултат на 
безразборни преустройства 
около 20% от сградите в 
София са опасни при по-
силен трус.

Призив
В открито писмо до ми-
нистъра на регионалното 
развитие Росен Плевнелиев 
депутатът го призова да 

разпореди проверки, които 
да установят към колко от 
издадените разрешител-
ни за преустройства през 
последните години има 
приложени проекти, гаран-
тиращи устойчивостта на 
сградата при земетресение. 
Според Пехливанов особе-
но внимателно трябва да 
се проверят онези сгради 
в центъра на столицата, 
където обединяването на 
партерни помещения е ви-
димо. Пример за това са 
магазините на основните 
търговски улици, в които 
често за постигане на по-
голяма площ са премахвани 
колони и носещи стени.

Мотиви
„Като строителен инженер 
познавам процеса на стро-
ителството и съм убеден, 
че изискванията на зако-
на се спазват. Също така 
обаче знам, че в периода 
между 1990 и 2000 г. мно-
го собственици направиха 
промени в имотите си, за 

да повишат тяхната цена. 
Често това ставаше, без 
да си дават сметка за дра-
матичните последствия, до 
които може да доведат тези 
преустройства”, коментира 
депутатът. Той допълни, че 
след земетресението е по-
лучил редица запитвания 
от уплашени хора. „Дока-
зателствата за безотговор-
но поведение на част от съ-
народниците ни ме кара да 
се съмнявам, че сградите 
в столицата ще издържат 
на трус до 7-а степен по 
Рихтер, както се твърди”, 
посочи Пехливанов. Преди 
дни главният архитект на 
София Петър Диков каза, 
че сградите в града са из-
числени да издържат около 
7.5 по скалата на Рихтер. 
Депутатът от „Атака” оба-
че се съмнява, че заради 
нарушаване на целостта 
на противоземетръсните 
шайби някои сгради може 
да поддадат при много по-
слаб натиск. 

Радостина Маркова

 Старото строителство в центъра на София може да не издържи по-силно зе-
метресение  снимка марина ангелова

▶



 У нас  новини    9    
Петък 17 септември 2010  pari.bg

България няма да 
участва в европейския 
дебат за ромите и 
Франция
България очаква да стане 
член на Шенгенското прос-
транство до края на след-
ващата година, обяви пре-
миерът Бойко Борисов по 
време на срещата на върха на 
Европейския съюз в Брюк-
сел. В същото време той 
отказа да участва в дебата за 
депортирането на роми от 
Франция, който занимава ев-
ропейските лидери, въпреки 
че не е официално в дневния 
ред на срещата.  

нашата работа и 
вашата работа
„Ние си вършим работата и 
се надяваме, че тя ще бъде 
успешна. Надяваме се в края 
на следващата година, а мо-
же и в средата й, да станем 
член на Шенгенското прос-
транство”, обяви Борисов. 
По-рано той коментира пред 
БНР, че България може да се 
присъедини и сама, а не в 
комплект с Румъния. „Така е 
изгодно на много държави, 
да сме в комплект с Румъния, 
но в случая не сме”, комен-
тира премиерът. Наскоро ви-
цепремиерът и министър на 
вътрешните работи Цветан 
Цветанов показа още по-го-
лям оптимизъм, като обяви, 
че има шанс за присъединя-
ване още през пролетта. 

няма проблем  
с ромите
Борисов показа притеснение 
дали ромският въпрос няма 
донякъде да възпрепятства 
приемането в Шенген. Той 
обаче обясни, че не иска да 
участва в диалога за депорти-
рането на роми от Франция, 
защото „ние нямаме пробле-
ми, самата Франция няма 
проблем с България, така че 
не искам да сме в един кюп 
с останалите държави, които 
имат проблем”. Депортира-
нето на роми, част от които 

Борисов даде срок на Европейския 
съюз за влизането в Шенген

Революция  
и еволюция
Трайков за 
енергийните 
предизви
кателства   

“новата енергийна тех-
нологична революция този 
път ще доведе до хумани-
тарна еволюция”. с тези 
думи министърът на ико-

▶

номиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трайков 
обясни виждането си за 
енергийното бъдеще пред 
делегатите на световния 
енергиен конгрес в Монре-
ал. Остават в миналото 
разбиранията за енерги-
ята като територия на 
битки за влияние и войни. 
Вярвам, че това ще остане 
в XIX - XX век. Днес, в начало-
то на XXI век, включително 
в страни като нашата, се 

изисква да бъдем гъвкави, 
за да стигнем безпрепят-
ствено до новите начини, с 
които ще бъдат задоволя-
вани енергийните потреб-
ности на хората. Това е 
интелектуално и техно-
логично предизвикател-
ство”, е казал още в речта 
си Трайков, съобщиха от 
пресцентъра на министер-
ството. Изказването му 
е било включено в сесията 
“Геополитика, енергийни 

пазари и търговия”. 
според информацията 
Трайков е обяснил предим-
ствата на свободния енер-
гиен пазар. Той подчертал 
координираните действия 
на страните от Европей-
ския съюз за постигане на 
ефективна либерализация 
и ползите й за потреби-
телите на енергия - чрез 
по-ниски цени и свободен 
избор на доставчик, се 
казва още в съобщението.

MINKOV BROTHERS 
Chardonnay донесе на 
България поредния 
златен медал, този 
път от най-престижния 
немски винен 
конкурс MUNDUSvini 
International Wine 
Award 2010. 

Най-награждаваното 
родно Шардоне на 
изба “Братя Минкови” 
бе единственото 
българско бяло 
вино, удостоено със 
златно отличие от 
авторитетния форум. 

За десета поредна 
година 180 именити 
енолози се събраха 
в германския град 
Нойщад, за да изберат 
първенците измежду 
4000 вина от цял свят. 

Дълбокият, комплексен 
аромат с нюанси на 
манго, папая, круша 
и зряла праскова, 
прекрасно допълнени 
от плътния мощен, 
но запазил своята 
елегантна свежест вкус 
на MINKOV BROTHERS 
Chardonnay очароваха 

журито и заслужено 
го поставиха сред 
най-добрите бели 
вина в света, 
дегустирани в рамките 
на тазгодишното 
издание на MUNDUSvini 
International Wine 
Award. 

Това е третият 
златен медал за 
MINKOV BROTHERS 
Chardonnay. През 2009 
г. изисканото бяло 
вино бе удостоено 
със злато от Concours 
Mondial Bruxelles, 

а година по-късно 
Европейският рицарски 
орден на виното също 
отличи уникалното 
Шардоне със златно 
отличие. Три сребърни 
медала от  Chardonnay 
du Monde и Concours 
Mondial Bruxelles също 
допълват богатата 
колекция от награди на 
изба Братя Минкови. 

С множеството 
си призове от 
международни 
конкурси избата 
продължава 

традицията на 
прочутите карнобатски 
винари Братя Минкови. 
През далечната 1894 
г. тяхно вино носи 
на страната първия 
Златен медал от 
Международното 
изложение в Брюксел. 

116 години по-късно 
изисканите бели 
и червени вина на 
едноименната изба 
успешно налагат 
името на България 
на световната винена 
карта.

Световният винен елит позлати 
шардонето на изба „Братя Минкови“

ПлаТЕнО съОбщЕнИЕ

и българи, е сред горещите 
теми на срещата на върха, 
макар че не е в заложена в 
дневния ред. Случаят доведе 
до полемика между френския 
президент Никола Саркози и 
еврокомисаря по човешките 
права Вивиан Рединг. В сря-
да пък президентът Георги 
Първанов се обяви против 
действията на Франция, ко-
ито според него нарушават 
добрия тон и се разминават с 
европейските ценности. 

Филипа Радионова

При посещението си в Брюксел премиерът Бойко Борисов се срещна и с върховния представител на ЕС за външната политика Катрин 
Аштън                    снИМка ReuteRs

▶



Мъжете и жените в 
северната ни съседка 
ще се оттеглят от ра-
бота на 65 години

Румънският парламент гла-
сува промяна в пенсионната 
система на страната, за да 
може Букурещ да получи 900 
млн. EUR от заема от Меж-
дународния валутен фонд 
(МВФ). Депутатите решиха, 
че пенсионната възраст и за 
мъжете, и за жените ще бъде 
увеличена на 65 години. В 
същото време беше намален 
броят на хората, които са 

освободени от пенсионни 
вноски. 

Протест
Социалдемократите напус-
наха пленарната зала преди 
гласуването и обявиха, че ще 
сезират Конституционния 
съд за промените. Според тях 
е неприемливо жените да се 
пенсионират на 65 години, 
като се имат предвид усло-
вията на живот в Румъния и 
домакинските задължения, 
които те имат.

Зависимост
Румъния е силно зависима 

от външно финансиране, 
след като икономиката й 
беше сериозно засегната 
по време на кризата. За да 
получи средства от кре-
диторите, правителството 
вече увеличи данък добаве-
на стойност с 5 процентни 
пункта и оряза заплатите в 
публичния сектор с 25%. То-
ва ще помогне на страната 
да изпълни изискването на 
МВФ за бюджетен дефицит 
от 6.8% от БВП. Промяна-
та в пенсионната система 
ще позволи на Румъния да 
получи и 300 млн. EUR от 
Световната банка.
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Френският ромски въпрос влезе  
в програмата на срещата на ЕС
Европа демонстрира 
липса на единство, 
когато трябва да об-
съжда външнополити-
чески въпроси

Проблемът с експулсирането 
на ромите от Франция влезе 
в обсъжданията на срещата 
на върха на Европейския съ-
юз, въпреки че официалната 
програма предвиждаше дис-
кусии по външната политика 
на блока. Френският прези-
дент Никола Саркози нарече 
изказването на еврокомисаря 
по правосъдието Вивиан Ре-
динг „скандално”. Ден по-
рано тя оприличи изпраща-
нето на ромите към родните 
им страни на депортацията 
на хора от нацистите през 
Втората световна война.

Силно  
шокиран
„Аз съм силно шокиран да 
чуя някой да говори така”, 
каза Саркози. „Като прези-
дент на Франция не мога да 
позволя да обиждат страна-
та ми”, категоричен беше 
той. Саркози обаче добави, 
че Париж ще продължи да 
събаря ромските лагери. 
Досега от тях са премахна-
ти общо 199 с 5400 жители. 
Макар че през последните 
няколко години Франция 
върна обратно хиляди ро-
ми, главно към Румъния и 
България, през последните 
няколко месеца този процес 

стана по-интензивен.

Противоречие
Спорът между Франция и ев-
рокомисаря обаче трудно се 
вписва в идеята на срещата, 
която трябваше да покаже, че 
Европа е обединена и може 
да изгради стабилни външни 
връзки в Китай, Индия и 
останалите държави в Азия. 
„Когато говорим за свобод-
на търговия, за промяната 
в климата и за човешките 
права в света, нашата къ-
ща трябва да е подредена”, 
каза външният министър 
на Финландия Александър 
Стуб. „Затова всичко, което 
изглежда по-различно, по-
дозрително или объркано в 
Европа, не заздравява външ-
ната ни политика”, добави 
той.

изместване  
на фокуса
Германският канцлер Ан-
гела Меркел също каза, че 
не одобрява коментара на 
Рединг. „Смятам, че тонът 
и най-вече историческите 
паралели са неподходя-
щи”, каза Меркел. Тя обаче 
подкрепи еврокомисаря по 
принцип. Председателят 
на Европейската комисия 
Жозе Барозу пък каза, че 
Франция и ЕС могат да из-
ползват срещата на върха, 
за да обсъдят въпроса.

Президентът на ЕС Хер-
ман ван Ромпой свика сре-
щата, за да бъдат обсъдени 

Европа и Южна Корея 
отварят пазарите си

Споразумение за 
свободна търговия ще 
влезе в сила от среда-
та на 2011 г.

Производителите в Евро-
пейския съюз и Южна Ко-
рея ще спестят милиарди 
долари мита, след като двете 
страни решиха да подпишат 
споразумение за свободна 
търговия. Това ще бъде пър-
вата такава сделка между ЕС 
и държава от Азия. Някои 

държави обаче се притесня-
ват, че масовият внос на по-
евтини коли от Южна Корея 
може сериозно да засегне 
автомобилната индустрия на 
Стария континент.

огромна стъпка
Съгласно споразумението и 
двете страни ще трябва да 
намалят с 98.7% вносните 
си мита за промишлени и 
селскостопански стоки през 
следващите пет години. „То-
ва е огромна стъпка към отва-

Румънският парламент гласува 
по-висока пенсионна възраст

рянето на азиатските пазари 
за нашите компании”, каза 
белгийският външен минис-
тър Стевен Ванакере. По 
думите му споразумението 
ще доведе до създаването на 
работни места както в Корея, 
така и в Европа.

Спорна дата
Външните министри на ЕС 
решиха договорът да влезе 
в сила на 1 юли 2011 г., ако 
бъде одобрен от Европейския 
парламент. Определеното от 
Ванакере като „най-ценно-
то търговско споразумение, 
сключвано някога от ЕС”, 
се очаква да бъде подписа-
но по време на срещата на 
високо ниво между ЕС и 
Южна Корея на 6 октомври 
в Брюксел.

Белгийският външен ми-
нистър обаче призна, че да-
тата 1 юли е била определена 
след много „напрегнати пре-
говори”, тъй като азиатският 
партньор е настоявал спора-
зумението да влезе в сила по-
скоро. Сериозни възражения 
обаче са били изказани от 
Италия, която наскоро за-
плаши да блокира договора. 
Основните притеснения на 
Рим са свързани с ефекта 
върху автомобилния сектор 
в страната.

връзките и стратегическите 
цели на Европа със страни 
като САЩ и Китай. Според 

него ЕС, който представля-
ва 22% от световната ико-
номика, се представя под 

възможностите си. Затова 
лидерите трябва да обсъдят 
как може да се формулира 

общо външнополитическо 
послание и то да бъде пре-
дадено ефикасно.

Еврозоната с търговски излишък
Превесът  
на износа над вноса 
изненада  
икономистите

Търговският излишък на 
еврозоната нарасна повече 
от очакваното през юли, по-
казват данните на Евростат. 
Това се дължи на по-бързия 
спад на вноса, отколкото на 
износа.

Баланс
Брутният излишък в търго-
вията на еврозоната с остана-

лите страни в света достигна 
6.7 млрд. EUR в сравнение с 
2.2 млрд. EUR през юни и 1.9 
млрд. EUR година по-рано. 
Това изненада икономисти-
те, които очакваха вносът 
и износът да бъдат на едно 
ниво.

Износът през юли нама-
ля до 137.2 млрд. EUR от 
138 млрд. EUR през юни. 
В същото време вносът се 
сви до 130.4 млрд. EUR 
спрямо 135.8 млрд. EUR за 
предходния месец. В про-
центно изражение спадът е 
съответно 0.6 и 1.5%.

Победители и губещи
Германия запазва лидерските 
си позиции по отношение на 
търговския излишък в ЕС 
за първите шест месеца на 
годината. Разликата между 
износа и вноса на страната 
за периода е в размер на 
74.3 млрд. EUR. Някои стра-
ни обаче отчитат дефицити. 
Вносът във Великобрита-
ния е надвишил износа с 
52.8 млрд. EUR, а Франция 
е отчела дефицит от 30 млрд. 
EUR. Отрицателно салдо 
имат и Испания, Италия, 
Гърция и Португалия.

▶ Белгийският външен министър Стевен ванакере 
смята, че това е най-ценното търговско споразуме-
ние, сключвано някога от ЕС                                снимки ReuteRs

▶ Президентът на Франция Никола Саркози (вляво) е категоричен, че ще продължи да връща ромите  въпреки 
протестите на румънския му колега Траян Бъсеску (вдясно)
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Шивашките фирми отчитат 
20% ръст на поръчките

С ръст от 20% на поръчките 
от европейски контрагенти 
се похвалиха българските 
производители на облекла 
при откриването на Де-
ветото издание на специ-
ализираното изложение за 
облекло и текстил BGate 
в София. Тенденциите са 
добри, нещата се обръщат 
в наша полза, имаме рабо-
та, заяви Валерия Жекова, 
председател на Българска-
та асоциация на произво-
дителите и износителите 
на облекло и текстил.

Отново нагоре
Секторът, в който рабо-
тят една трета от заетите 
в преработвателната про-
мишленост у нас, през по-
следните две години се сви 
с над 40% заради нама-
лялото търсене от страна 
на европейските пазари. 
Броят на заетите в бранша 
падна от 170 хил. на 113 
хил. души. 

Тенденцията вече се об-
ръща. След като за първите 
шест месеца секторът про-
дължаваше да отчита спад, 
през юли и август той бе 

изненадан от свръхпредла-
гане на поръчки от Европа 
за сезон Есен-Зима, казва 
Жекова. Много наши ком-
пании сега са изправени 
пред проблема как възмож-
но най-бързо да натоварят 
капацитетите си. 

Сезон Есен-Зима тради-
ционно е силен, защото 
България се е специали-
зирала в производството 
на връхни дрехи. Този път 
обаче компаниите очакват 
по-добри резултати от 2008 
г. и вече наемат работна 
ръка, за да отговорят на 
търсенето. Има индикации 
и за добър сезон Пролет-
Лято 2011 г., поръчките 
за който ще се изпълня-
ват през зимата, заяви още 
Жекова. 

Конкурентни  
предимства
Голяма част от ръста в 
поръчките за България е 
заради спад в конкурентос-
пособността на азиатските 
производители на облек-
ла, обясни собственикът 
на „Пирин Текс” Бертрам 
Ролман. Европейските 
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„Софарма Трейдинг” с 
рекордни продажби през август

Производителите на 
облекла в бранша 
спешно търсят нова 
работна ръка

Печалбата на дистри-
бутора за осеммесечи-
ето скача с 82%
Дистрибуционната компа-
ния „Софарма Трейдинг” 
е реализирала продажби 
за 36 млн. лв. през август, 
съобщиха от дружество-
то. Това е с 33.29% повече 
спрямо същия период на 
миналата година. Прода-
дената стока за месеца 
е за 32 млн. лв., което 
е близо 19% повече от 
средните стойности от 
началото на годината, ка-

заха от компанията. 
От началото на годината 

приходите на „Софарма 
Трейдинг” от продажби 
на стока и оборудване 
достигат 256 млн. лв., ко-
ето е увеличение от 14% 
спрямо същия период на 
2009 г. 

печалба
За август дистрибуторът 
е реализирал 1.1 млн. лв. 
печалба преди данъци, а 
от началото на годината 
положителният финансов 
резултат е 4.023 млн. лв. 

от началото на годината. 
Спрямо същия период 
на 2009 ръстът на този 
показател е 82%. 

аптеки
Над 70% от продажби-
те се реализират на ап-
течния пазар, казаха от 
компанията. Според из-
пълнителния директор 
на дружеството Димитър 
Димитров успешните про-
моционални кампании на 
сезонни летни продукти и 
новосъздаденото звено по 
обслужване на клиенти 

са с основен принос за 
увеличените продажби. 
За добрите финансови 
резултати допринася и 
финализираният проект 
за доставката, монтажа и 
пускането в експлоатация 
на апарат за позитрон-
но-емисионна томогра-
фия, комбиниран с 16-
детекторен компютърен 
томограф в Клиниката 
по нуклеарна медицина 
към УМБАЛ „Алексан-
дровска” АД - София. 
Стойността на проекта е 
4 млн. лв. 

Единственото у нас специализирано бизнес изложение за облекло и текстил BGate, което ще продължи до 17 
септември, се очаква да бъде посетено от търговци от Германия, Белгия, израел, австрия, италия, Франция, 
Холандия, румъния и Турция снимка емилия костадинова

▶

Конкурс
Останаха 6 
кандидата за 
надзора на 
Южната дъга
Шест участника остават в 
надпреварата за надзора на 
Южната дъга от софийския 
Околовръстен път. Агенция 
„Пътна инфраструктура” 
отстрани две сдружения 

и една компания, които не 
отговаряха на технически-
те изисквания на възложи-
теля. Най-ниската оферта 
е на фирма „Рутекс”, която 
предложи 299 хил. лв. за 
изпълнение на общест-
вената поръчка. След нея 
е офертата на сдружение 
„Региони” на стойност 398 
хил. лв. Трети се наредиха 
„Трансконсулт БГ” с пред-
ложена сума 454 хил. лв. С 

ценова оферта от 449.8 хил. 
лв. участие заяви компания-
та „Пътинвестинженеринг”, 
тя беше избрана за изпъл-
нител на строителния над-
зор на Лот 2 от магистрала 
„Тракия”. Обединение „Ен 
Ар Консулт” предложи 678 
хил. лв. Най-високата офер-
та - близо 890 хил. лв., даде 
сдружение „Ежис България 
ЕАД”. Всички цени са без 
ДДС.

пазари търсят продукция 
с гарантирани социални 
и екологични стандарти, 
които производителите от 
Китай трудно могат да по-
стигнат. Затова немалко 
модни компании от Евро-
па отново се връщат към 
българските си партньори, 
които са по-гъвкави и са в 
състояние да работят мал-
ки серии за кратко време 
с високо качество, казва 

Ролман.
Над 90% от българските 

облекла се произвеждат 
по поръчка за европей-
ски партньори. Тази го-
дина Италия е страната, 
откъдето идват най-много 
поръчки, следвана от Гер-
мания, Испания, Гърция 
и Австрия. За миналата 
година текстилният сек-
тор реализира износ за 1.3 
млрд. EUR. 

От началото на годината 
цялата европейска текстил-
на индустрия отчита 60% 
ръст, заяви Франческо Мар-
ки, ген. директор на Евро-
пейската конфедерация за 
облекло и текстил, който е 
на посещение у нас специ-
ално за изложението BGate. 
Той също призна, че след 
дългата криза изобилието 
от поръчки е изненадва-
що силно и е трудно да 

бъде изпълнено. България 
и регионът имат ключова 
роля за бъдещето на цяла-
та европейска текстилна 
индустрия, каза Франческо 
Марки. Според него в нова-
та стратегия за Дунавския 
регион се откриват златни 
възможности страната ни 
и текстилният бранш да 
увеличат своята роля и кон-
курентоспособност.

мила Кисьова
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Ако в джоба ви подрънкват 
жълти монети, замислете се 
дали не е време да смените 
цвета на метала и да инвес-
тирате в нещо по-сребристо. 
Истински „златен век” за 
среброто се задава, ако се 
съди по неспирния възход в 
котировките на ценния метал 
на световните борси. Вчера 
кюлчетата поскъпнаха до 
20.70 USD/тр. у. и вече са 
съвсем близо до рекорда си 
за последното десетилетие, 
поставен през 2008 г. - 21.35 
USD/тр. у. 

Доходност
От началото на годината цен-
ният метал напредва с близо 
23%. За сравнение водещият 
американски индекс Dow 
Jones е увеличил стойността 
си с 1.4%, а германският из-
мерител DAX добавя малко 
над 5%. Само за последните 
четири седмици то е поскъп-
нало с 15%.

Растежът от последните 
две тримесечия на 2010 г. 
вкара среброто в най-добрата 
му серия за последните 30 
години. И макар котировките 
да са далеч от историческия 
връх, достигнат по времето 
на балона от 80-те години на 
миналия век, инвеститорите 
са все по-склонни да залагат 
на среброто. Няма да се изне-
надам, ако видим стойности 
от 30, 40 и дори 50 USD/тр. 
у., каза Милен Пенев, порт-
фолио мениджър в Аврора 
Кепитъл - Global Commodity 
Fund.

„Среброто е наистина ат-
рактивно, защото, от една 
страна, е силно използва-
но като инвестиция, а от 
друга, е много необходимо 
за промишлеността”, ко-
ментира пред Businessweek 
управляващият директор на 
изследователската компания 
CPM Group, базирана в Ню 
Йорк, Джефри Кристиан. 
Откакто той препоръча през 
2008 г. пред Bloomberg да се 
купува сребро,  котировките 
на метала са се увеличили с 
близо 70%.

„Купувате злато, когато 
очаквате икономиката да 
се срине, купувате мед, ако 
прогнозирате, че индустри-
ята ще расте, но в периода 
между двете се инвестира 
в сребро”, категоричен е 
Кристиан. Именно в та-
къв период се намираме в 
момента, категорични са 
анализаторите. Анкета на 
Bloomberg сред 27 от топ-
анализаторите на пазара на 
стоки показва, че повечето 
от тях очакват среброто да 
се търгува на нива над 21 
USD/ тр. у. в края на 2010 
г. Нещо повече. Вече има 
над 7200 контракта за кол 
опции, че ценният метал ще 
надмине 25 USD/тр. у. през 
ноември. 

печалба
По-високите цени на сребро-
то може би ще донесат зна-
чително по-големи печалби 
на BHP Billiton Ltd., KGMH 

Повишилото се индустриално потребление и опасенията от глобално обезценяване на водещите 
валути увеличават интереса към ценните метали

Задава се “златен век” за среброто

Polska Miedz SA и Fresnillo 
Plc, които са най-големите 
производители в света. То-
ва прогнозира базираната в 
Лондон анализаторска ком-
пания VM Group. 

Кое кара среброто да пос-
къпва толкова много? На 
първо място е значително 
повишилото се и продължа-
ващо да се покачва потреб-
ление на метала. Половината 
от годишно добиваните 435.1 
млн. тр. у. отива за индустри-
алното производство, като 
електронни платки, батерии 
и соларни панели. Това по-
казват данните на анализа-
торите от GFMS в доклад за 
базирания във Вашингтон 
Институт по среброто. Ин-
дустриалното използване на 
метала ще се увеличи с около 
14% през тази година, което 
е най-големият му скок от 
1988 г. насам, показват да-
нните на Barclays. 

Производството на плаз-
мени екрани например 
компенсира в пълна степен 
спада в потреблението на 
сребро заради по-малкото 
произведени фотоленти.  

Производството на солар-
ни панели пък се очаква да 
се увеличи с 44% до капа-
цитет от близо 33 млн. вата, 
прогнозира Европейската 
асоциация на фотоволтаич-
ната индустрия.  

„Наистина е изненада, че 
видяхме такъв растеж в кон-
сумацията на сребро дори в 
момент, когато в глобалната 
икономика има спад”, ко-
ментира пред Businessweek 
анализаторът от консултант-
ската компания Glens Falls 
Франк Барбър. 

Но среброто не е само ме-
тал за индустрията. Заедно 
със златото и платината то 
е инвестиционен метал, т.е. 
използва се от борсовите 
спекуланти. Металите са 
защитен механизъм за запаз-
ване на доходност в момен-
ти, когато се очаква голяма 
инфлация. Опасенията на 
инвеститорите в момента се 
свързват именно с това, че 
налетите милиарди долари 
и евро от правителствата 
по цял свят ще донесат све-
товна инфлация. В тези ус-
ловия най-добрият вариант 
за защита си остават добре 
познатите злато и сребро. И 
докато сребристият метал 
все още е в подножието на 
върха, златото проби през 
седмицата историческия си 
рекорд при 1266.50 USD/тр. 
у. Вече се появиха и прогно-
зи, че стоката ще удари 1300 
USD/тр. у. А това кара зало-
жилите на цветни метали да 
потриват доволно ръце.

мирослав иванов
miroslav.ivanov@pari.bg
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Повишилото се индустриално потребление и опасенията от глобално обезценяване на водещите 
валути увеличават интереса към ценните метали

Задава се “златен век” за среброто
Котировките на сре-
брото в края на  
1979 и началото на 
1980 г. достигат  
50 USD/ тр. у., като 
дори е ударен рекорд 
при 54 USD/ тр. у.

През вече далечната 1973 г. 
тексаската фамилия Хънт 
решава да инвестира в цен-
ни метали като форма за 
предпазване от инфлация. 
По това време притежа-
ването на злато от частни 
лица в САЩ е забране-
но и затова Хънт започват 
да изкупуват в огромни 
количества сребро. Шест 
години по-късно двамата 
братя, наследници на фа-
милията - Нелсън Бънкър 
Хънт и Уилям Хърбърт 
Хънт - заедно с няколко 
арабски инвеститори сфор-
мират сребърен „пул”. За 
съвсем кратко време те 
изкупуват 200 млн. тр. у. 
от ценния метал, което се 
равнява на близо половина-
та наличност в света. Така 
котировките на среброто 
политат нагоре и в края на 
1979 и началото на 1980 
г. достигат 50 USD/тр. у., 
като дори е ударен рекорд 
при 54 USD/тр. у.

Историята на братята Хънт 
и големия сребърен балон

Промяна в правилата за 
търговия на борсата за ме-
тали в Ню Йорк (COMEX) 
и интервенция на Федерал-
ния резерв докарват края на 
щастливия период за братя-
та Хънт и техния сребърен 
балон.

Котировките на среброто 
започват да се понижават. 
Само в един ден - 27 март 
1980 г., цената му се срива 
с 50% до 10.80 USD/ тр. у. 
Колапсът на пазара на сре-
бро кара братята да обявят 
банкрут. 

През 1987 г. техните 
задължения достигат 2.5 
млрд. USD спрямо активи 
от 1.5 млрд. USD. През 
август 1988 г. двамата Хънт 
са обвинени в манипулира-
не на пазара. 

мирослав иванов

Монетарната политика на САЩ е водеща 
за котировките в средносрочен план
В исторически план 
съотношението в це-
ната на двата метала е 
около 40, а в момента 
се намира  
на коефициент 61
Цената в следващите месе-
ци и години ще зависи от 
монетарната политика на 
САЩ, коментира Милен 
Пенев, портфолио мени-

джър в Аврора Кепитъл 
- Global Commodity Fund.

„Очаквам златото да 
достигне 1500-2000 USD/ 
тр.у.”, твърди Пенев. По 
думите му среброто мо-
же да достигне 30, 40, че 
дори и 50 USD/ тр.у. Голе-
мите икономики ще имат 
нужда от все повече пари 
и ще ги печатат, а това в 
крайна сметка ще доведе 
до инфлация. Макар в мо-

мента да има предпоставки 
за дефлация, което не е 
положително за ценните 
метали.

„В момента среброто пос-
къпва заради по-големия 
скок на златото”, обяснява 
Пенев. В исторически план 
съотношението в цената 
на двата метала е около 
40, а в момента се намира 
на коефициент 61. Всичко 
това води до поскъпване 

на среброто. От 24 август 
насам то е поскъпнало с 
15%, а за сравнение златото 
е добавило само 4%.

Големите инвестиционни 
банки се надпреварват да 
обявяват в анализите си 
нови и нови все по-високи 
прогнозни стойности на 
златото. Това кара инвести-
торите да залагат все повече 
на среброто, защото то не е 
толкова преекспонирано.

Мексиканскaта Frensillo отчете  
рекордна печалба за полугодието
Базираната в Мексико 
сити компания обяви, 
че средната цена, на 
която е продавала ме-
тала, е скочила с 29% 
до 17.93 USD/тр.у.

Мексиканскaта Frensillo, 
която е един от най-го-
лемите производители на 
сребро в света, отчете скок 
от 82% в печалбата си до 
220 млн. USD за полугоди-
ето на 2010 г. За сравнение 
година по-рано компани-
ята имаше нетен паричен 
резултат от 121 млн. USD. 
Продажбите на публичната 
компания скочиха с 49% до 
636.3 млн. USD. Базира-
ната в Мексико сити ком-
пания обяви, че средната 

цена, на която е продавала 
метала, е скочила с 29% до 
17.93 USD/тр.у. 

За първите шест месеца 
на годината компанията е 
произвела около 19 млн. 
унции сребро и прогнози-
ра, че до края на 2010 г. ще 
достигне 38 млн. унции. „В 
момента, когато световната 
икономика е на прага да 
преодолее кризата, очак-
ваме търсенето на сребро 
да продължи”, каза при 
обявяването на резултати-
те главният изпълнителен 
директор на дружеството 
Хайме Ломелим. 

Той прогнозира и увели-
чение в добивите през 2011 
г. от около 10%, докато за 
друг ценен метал - златото, 
Ломелим очаква спад от 
12-13%. 

▶през 80-те години търговията със сребро на борсата в ню Йорк образува 
един от най-бързо спукалите се балони

▶Добивът на сребро ще се увеличи с около 12-13% през 
2011 г.                                                                            Снимки BloomBerg
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Прогнозната стойност 
на проекта е над 187 
млн. ЕUR

Национална компания „Же-
лезопътна инфраструктура” 
(НКЖИ) подновява общест-
вената поръчка за изпълнител 
за ремонт на железопътната 
линия от Пловдив до Бур-
гас. Първата процедура беше 
спряна на 8 юни тази година. 
От компанията обясняват, че 
причината за спирането са 
прекалено високите ценови 
предложения на кандидати-
те. В надпреварата участва-
ха консорциумите „Лейнър 
Вайс - ТСВ - ГБС” и „Салчев 
- Енергоремонт” и френската 
компания „TSO”.

рестарт
Технически оферти за учас-
тие в процедурата се подават 
в НКЖИ. Крайният срок за 
закупуване на документа-
цията е 29 октомври 2010 г. 
Желаещите трябва да дадат 

своите предложения до 8 
ноември. Комисията, която 
ще работи по определяне 
на изпълнителя, ще отвори 
офертите ден по-късно. Кри-
терият за избор на изпълни-
тел е най-ниската предложе-
на цена. 

Бюджет на проекта
Проектът за рехабилитация 
на железопътната линия 
между Пловдив и Бургас е 
с индикативен бюджет от 
187.365 млн. ЕUR. От тях 
64% е безвъзмездна финан-
сова помощ от Кохезионния 
фонд на Европейския съюз и 
36% се осигуряват от наци-
оналния бюджет. Поръчка-
та обхваща проектиране на 
строителните работи и тях-
ното изпълнение за участък с 
обща дължина 292 км, който 
е разделен на три позиции. 
Желаещите могат да участват 
както за цялата поръчка, така 
и за всяка от обособените 
позиции, но само в пълния 
им обем. 

НКЖИ възобновява 
поръчката за жп линията 
Пловдив - Бургас

 меморандумът за сътрудничество бе подписан от Дейл милър, изп. директор 
на "Сиско" за Централна и източна Европа (вляво), и министъра на транспорта 
александър Цветков (вдясно) снимка емилия костадинова

▶

„Сиско” ще учи 
чиновниците на 
електронно управление

До месец трябва 
да започне работа 
институт за 
предприемачи

„Сиско Системс” ще обу-
чава административните 
служители от министер-
ствата, които ще работят 
със системата за електрон-
но управление. Това става 
ясно след подписването 

БАНКИТЕ
В ТЪРСЕНЕ
НА НОВИ
СТРАТЕГИИ

BANKING
MANAGEMENT
FORUM

Banking Management Forum ще даде възможност да се намерят отговори на някои от важните въпроси пред банковия и финансовия сектор – какви 
са реалните проблеми на банките, как трябва да се управлява рискът, какви са очакванията на клиентите и бизнеса. Banking Management Forum си 
поставя за цел да помогне на банките да начертаят политиката си за бъдещето - чрез личния опит на всяка банка,  прогнозите и тенденциите, както 
и възможността за обмяна на опит.

5.10. ГРАНД ХОТЕЛ СОФИЯ ��/ ���� ���        events@pari.bg      www.pari.bg

Генерален спонсор: С подкрепата на:

Медийни партньори:

Организатор:

ОТСТЪПКАОТСТЪПКА

ВАШАТА РАННА 
РЕГИСТРАЦИЯ 

ДО 17.09

ВАШАТА РАННА 
РЕГИСТРАЦИЯ 

ДО 17.09

%25%25

на меморандум за сътруд-
ничество между компа-
нията и Министерството 
на транспорта, информа-
ционните технологии и 
съобщенията. „Около 15 
души трябва да бъдат обу-
чени в нашето ведомство 
и минимум по един или 
двама служители от всяко 
друго министерство”, ко-
ментира Първан Русинов, 
зам.-министър по транс-

порта. Според него по 
този начин ще се осигури 
функционирането на сис-
темата.

начало  
на сътрудничество
„Изграждането на е-упра-
вление е стратегическа цел 
на министерството и за това 
потърсихме партньорство-
то на „Сиско Системс”, за-
яви транспортният минис-

тър Александър Цветков. 
Той увери, че ведомството 
няма да поеме разходите 
по обучението на кадрите. 
За допълнителната квали-
фикация няма да плащат 
и самите служители. То-
ва означава, че фирмата 
трябва да провежда курсо-
вете за собствена сметка. 
А периодът и формата на 
обучението предстои да се 
определят.
 
нова програма
След подписването на ме-
морандума „Сиско Сис-
темс” открива нов обучи-
телен център. Институтът 
за предприемачи трябва да 
започне работа до месец. 
Той ще предлага специали-
зирана програма за бизнес 
обучение. „В този институт 
ще се провеждат курсове за 
хора от публичния сектор и 
администрацията”, обясни 
Борислав Димитров, упра-
вляващ директор на „Си-
ско България”. Според него 
това обучение ще повиши 
усвояемостта на еврофон-
довете.

„Сиско Системс” при-
съства на българския пазар 
близо 10 години. В страната 
има около 50 академии, 
предлагащи обучение по 
информационни техноло-
гии. В тях годишно се обу-
чават близо 3000 души.

николета Цветкова

 Крайният срок за подаване на оферти за ремонта 
на жп линията пловдив - Бургас е 8 ноември 
 снимка марина ангелова

▶



Световната търговска ор-
ганизация (СТО) смята, че 
Boeing е получила непра-
вомерна помощ от САЩ, 
съобщиха европейски пра-
вителствени служители. 
Това е поредната стъпка от 
институционалната битка, 
която авиационните ги-
ганти от двете страни на 
Атлантика водят от шест 
години. Сега обаче наблю-
дателите вече виждат шан-
сове за постигане на спо-
разумение между Boeing 
и Airbus.

Огромно облекчение
„СТО установи, че значи-
телните субсидии, които е 
получила американската 
компания, нарушават пра-
вилата на организацията”, 
обяви транспортният ми-
нистър на Франция Доми-
ник Бусеро. „Решението 
носи огромно облекчение за 
френската и за европейската 
авиационна индустрия. То 
ще помогне за спасяването 
на работни места и бъдеще-
то на сектора”, се посочва 
в съвместно съобщение на 
Бусеро и колегата му от ми-
нистерството на околната 
среда Жан-Луи Борло.

Аналогия
Подобно решение, но сре-
щу Брюксел, беше обявено 
през юни. Тогава СТО ре-
ши, че европейската ком-
пания Airbus неправомерно 

Производството на 
коли ще бъде отделе-
но от промишлените 
превозни средства 

Италианският производи-
тел Fiat ще бъде разделен 
на две дружества - за авто-
мобили и за промишлени 
превозни средства. Това 
стана ясно, след като ак-
ционерите на компанията 
одобриха плана вчера. 

Реорганизация
Fiat Industrial SpA ще поеме 
производството на камиони 
и трактори, а към Fiat SpA 
ще останат луксозните мар-
ки Ferrari и Maserati. Разде-
лянето е крачка към целта 
на главния изпълнителен 
директор Серджо Марки-
оне Fiat да създаде светов-
на автомобилна компания, 
след като миналата година 
придоби 20% от Chrysler 
Group. Това е най-голямата 
фирмена реорганизация в 

111-годишната история на 
Fiat, каза Маркионе. 

На извънредното акци-
онерно събрание Серджо 
Маркионе съобщи още, че 
групата Fiat Group Autos е 
достигнала критична ма-
са, която ще й позволи да 
работи и без подкрепа от 
звеното за промишлени ав-
томобили. „Заедно с Crysler 
Fiat Group Automobiles е 
предопределена да стане 
водещ производител в све-
та, като до 2014 г. ще дос-
тигне прага от 6 млн. коли 
годишно”, посочи Марки-
оне.

Компании
Отделянето на производ-
ството на промишлените 
превозни средства ще ста-
не от 1 януари 2011 г. В 
него ще бъдат включени 
звеното за селскостопанско 
и строително оборудва-
не CNH, камионите Iveco 
и подразделението FPT 
Industries and Marine. Fiat 
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Италианският автопроизводител 
Fiat се разделя на две компании

Industrial ще има двама 
главни изпълнителни ди-
ректори - по един за CNH 
и Iveco. 

Fiat SpA ще включва 
Fiat Group Autos. Групата 
е собственик на марките 
Fiat, Alfa, Lancia и Maserati, 
както и на 85% от Ferrari. 
Маркионе ще остане главен 
изпълнителен директор на 
Fiat SpA и председател на 

Fiat Industrial.

Очаквания
Приходите на автомобилната 
компания се очаква да дос-
тигнат 64 млрд. EUR до 2014 
г., което е двойно повече от 
прогнозите за 2010 г. Пред-
вижданията за Fiat Industrial 
са за приходи в размер на 29 
млрд. EUR спрямо 19 млрд. 
EUR тази година.

Продажбите на коли  
в Европа намаляха
Луксозните автомо-
били се представят 
по-добре от масовите 
возила

Прекратяването на държав-
ните помощи в подкрепа 
на автомобилните произво-
дители e довело до спад в 
продажбите на коли в Европа 
през август. Това показват 
последните данни на Асоци-
ацията на европейските про-
изводители на автомобили. 
За пети пореден месец Fiat, 
Ford Motor и Toyota Motor 
отчитат по-ниски резултати, 
докато звеното за луксозни 
коли на Volkswagen Audi уве-
личава пазарния си дял.

В числа
Продажбите на нови коли са 
се свили с 12% през август и 
са достигнали 731 503 броя. 
За първите осем месеца на 
годината са били пласирани 
общо 9.3 млн. автомобила в 
Европа, което е спад от 3%.

Италианската компания 
Fiat е продала 24% по-малко 
коли през август. Американ-

ската Ford отчита 20% по-ни-
ски продажби, а спадът при 
японската Toyota е 19%.

Германски пазар
В Германия, която е най-го-
лемият автомобилен пазар 
и която миналата година 
предложи най-големи суб-
сидии за покупка на кола, 
продажбите са намалели до 
200 885 броя. Въпреки това 
местните производители 
на луксозни коли или са 
отчели по-високи резулта-
ти, или спадът при тях е 
бил под средния за месеца. 
Audi е пласирала 3% повече 
коли, с което е увеличила 
пазарния си дял с 0.8 про-
центни пункта до 5.2%. 

Най-големият произво-
дител на луксозни коли в 
света Bayerische Motoren 
Werke отбеляза 7.9% спад 
на продажбите основно за-
ради по-слабите резултати 
на колите Mini. Продажби-
те на втория по големина 
производител на луксоз-
ни автомобили Daimler се 
свиха с 2.7% и достигнаха  
34 710 броя.

Boeing също е нарушила 
правилата на СТО
Шансовете за споразумение между американската компания  
и европейската Airbus се увеличават

е получила нисколихвени 
държавни заеми за разра-
ботването на самолети, 
включително и на известния 
суперджъмбо А380. Месец 
по-късно Брюксел обжалва 
решението. От Boeing пък 
поискаха европейският им 
конкурент да върне неза-
конната част от заема, т.е. 

разликата между лихви-
те, по които е получавал 
финансиране, и реалните 
пазарни лихви.

прикритие
Съгласно решението на 
СТО от сряда САЩ са суб-
сидирали Boeing под фор-
мата на федерални помощи 

за научни разработки и дър-
жавна помощ. С това компа-
нията е спечелила нечестно 
предимство пред Airbus. 
Според обвинението на ЕС 
Boeing незаконно е взела 
над 10 млрд. USD.

Вероятна развръзка
Най-вероятно двете страни 

ще се опитат да постигнат 
споразумение и да оставят 
случая зад гърба си, тъй 
като от спора между тях 
печелят другите им кон-
куренти. „Това препиране 
трябва да свърши в един 
момент, тъй като едва ли 
някой печели от него”, ко-
ментира пред Bloomberg 

Уили Уолш, главен из-
пълнителен директор на 
British Airways, която из-
ползва самолети и на двете 
компании. След като и за 
двете страни беше решено, 
че са нарушили правилата, 
постигането на съгласие 
изглежда по-вероятно, 
смятат наблюдатели.

 От самолетния производител Boeing не очакват решението на СТО да доведе до значителни промени в американската политика и 
практика                                    Снимка ReuteRs

▶

 С разделянето на Fiat главният изпълнителен 
директор Серджо маркионе се надява да направи 
автомобилната компания световен лидер 
                   Снимка BloomBeRg

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   7,594.50     7,610.00  
Калай LME USD/т   22,855.00     22,875.00  
Олово LME USD/т   2,196.00     2,227.00  
Цинк LME USD/т   2,118.00     2,144.00  
Алуминий LME USD/т   2,117.00     2,150.00  
Никел LME USD/т   23,175.00     23,170.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,210.00     2,130.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1276,1 1277,1
Сребро LME USD/тр.у. 20,76 20,78
Платина LME USD/тр.у. 1609 1614
Паладий LME USD/тр.у. 555 560
Родий LME USD/тр.у. 2,080.00 2,280.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,16 -
Брент ICE USD/б 79,54 -
Газьол ICE USD/т 676,25 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,02 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,13 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 0

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 266,99
Царевица Yellow CBT USD/т 194,97
Ечемик Feed ASX USD/т 186,48
Памук No.2 NYBOT USD/т 2111,99
Какао  NYBOT USD/т 2,773.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4311,07
Соя No.2 ICE USD/т 382,99
Захар White NYSE LIFFE USD/т 606,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 17.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,95583	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,4 -0,00960
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,69 -0,11654
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46 -0,00962
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48 -0,02340
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,22 -0,00948
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,95 -0,00032
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,63 0,00028
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34 -0,00475
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,93 -0,01331
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69 -0,00033
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,94 0,00493
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,67 -0,00933
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,24 -0,00528
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,75 -0,01400
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29 -0,01201
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 0,00155
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17 -0,00460
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,81 -0,01628
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46 -0,01821
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08 -0,01855
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,38 -0,02115
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,96 -0,00580
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61 0,00185
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,82 -0,05858
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12 -0,00531
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12 -0,00638
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,86 -0,02460
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1 -0,00778
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,5 -0,01025
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,1 -0,02266
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1901,02 -13,52000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 17.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

15.09.2010	г.

157,60 156,84 156,07 155,68 153,76 153,76   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
86,56 86,14 85,72 85,30 84,04 84,04   
100,28 99,79 99,31 98,82 97,36 97,36   
776,08 772,32 768,55 764,78 753,48 753,48   
165,75 164,96 164,17 163,39 157,86 157,86   
80,78 80,39 80,00 79,61 77,67 77,67   
156,05 155,30 154,55 153,80 150,05 150,05   
303,68 302,23 300,79 299,34 289,22 289,22   
201,79 200,83 199,87 198,91 192,18 192,18   
236,30 235,18 234,05 232,93 225,05 225,05   
82,03 81,64 81,24 80,85 78,12 78,12   
237,86 236,72 235,59 234,46 226,53 226,53   

до	15.00	ч.	на	15.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	16/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,175565 € 1,199076 € 1,169687
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,902390 € 0,920438 € 0,897878

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,867500 € 0,884850 € 0,863163

Цените са валидни за поръчки, подадени на 13/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	17/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,139846 лв. 1,139846 лв. 1,139846 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 17/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	16.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0300	лв. 1.0147	лв. 1.0249	лв. 1,55	% 2,93	%

Сентинел	-	Рапид 1,1793	лв. 	1,1793	лв. 	2,93	% 		4,09	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	15	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,28 1,28 1,29 1,27

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82 0,82 0,82 0,82

ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,33 1,33 1,35 1,33

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,93 7,94 7,97 7,91

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,48 9,49 9,53 9,48

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,34 1,33

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,44 1,44 1,44 1,43

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,82 24,85 25,02 24,77

РУСКА РУБЛА RUB 39,16 39,17 39,19 39,05

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,99 3,99 4,01 3,99

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 16.09.2010 г.

балансиран 4.7983 4.8223 4.9902  4.7983 4.7023   -6.82% 15.33% -10.55% -24.16% 21.01.2008
фонд в акции 6.8332 6.8674 7.1065  6.8332 6.6965   -3.53% 14.04% -4.90% -13.39% 23.01.2008
високодоходен 10.1444 10.2966 10.5502  0.0000 0.0000   0.84% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3302    2.3302    -6.50% 27.97% -15.19% -55.06% 12.11.2007
балансиран 2.7775    2.7775    -6.63% 24.61% -13.83% -48.10% 12.11.2007

паричен пазар 11.2755  11.2699  11.2530 11.2643 11.2643 11.2699 4.91% 0.12% 7.02% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8403  10.7864  10.6785 10.7325  0.0000 0.72% 4.09% 0.24% 4.03% 06.10.2008
фонд в акции 10.8403  10.7864  10.6785 10.7325  0.0000 -2.34% 8.58% -3.40% 0.21% 06.10.2008
             
балансиран 13.7105    13.5748    1.14% 5.63% 0.88% 6.63% 14.12.2005
фонд в акции 7.9999    7.9207    -5.44% 10.72% -14.40% -4.45% 01.03.2006
фонд в акции 4.8560    4.8079    -17.86% 12.11% -16.83% -15.91% 21.06.2006
фонд в акции 7.7162    7.4915    -5.41% 12.19% -3.16% -10.45% 05.02.2008
фонд в акции 11.2702    10.9419    6.63% 12.77% 8.60% 3.50% 05.02.2008
паричен пазар 12.0301    12.0301    6.04% 0.13% 8.77% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.1161    81.8287  82.1161  -0.98% 1.97% -6.97% -4.68% 20.11.2006
фонд в акции 48.0352    47.7950  48.0352  -7.44% 3.18% -15.89% -13.60% 20.11.2006
фонд в акции 63.3799    63.0630  63.3799  -8.07% 4.53% -10.45% -12.40% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.4486    96.9828    -4.82% 3.34% -4.15% -0.64% 04.01.2007
балансиран 79.4988    78.3152    -4.73% 2.22% -5.44% -7.30% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31079    1.30817    4.86% 0.80% 6.81% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07663    1.07019    -0.25% 4.53% -2.30% 1.49% 01.12.2005
фонд в акции 0.74904    0.73791    -4.17% 9.61% -9.70% -6.36% 01.03.2006
фонд в акции 0.74530    0.74084    1.54% 2.67% 3.28% -11.07% 07.03.2008
ниско рисков 1.04856    1.04542    2.21% 0.39% 3.61% 3.39% 07.05.2009

балансиран 101.4735    100.4639    -1.72% 7.09% -5.04% 0.20% 07.12.2005
балансиран 107.3861    106.3175    -2.63% 5.81% -7.05% 1.47% 06.03.2006
фонд в акции 86.4507    85.1635    -4.56% 10.30% -9.59% -1.48% 20.06.2005
паричен пазар 122.1554    122.1554    6.33% 0.52% 7.60% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 94.1223    93.7462    4.26% 2.60% -0.98% -2.32% 01.02.2008
ниско рисков 106.4032  106.2969  105.9780  106.2969  3.79% 1.03% 5.11% 5.16% 01.07.2009

балансиран 4.7419     4.7135     -3.57% 7.64% -6.11%*** 4.77% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9652  0.9604  0.9580   0.9532     -9.30% 14.21% -17.49%*** -3.45% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.8364     17.7120     -4.78% 7.25% -10.05% 10.22% 28.09.2004
фонд в акции 11.0801    10.9261     -9.21% 10.24% -16.15% 2.07% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2108     1.1929     -6.55% 12.49% -4.40% 2.03% 10.05.2004
фонд в акции 0.7759     0.7644    11.20% 21.48% 22.52% -6.58% 04.10.2006
фонд в акции 1.0075     0.9926    14.90% 22.27% 11.03% -0.26% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3919  130.1970  129.9371    3.16% 3.26% 4.86% 6.17% 04.05.2006
балансиран 14.3324  14.3324  14.1905    -4.76% 8.25% -8.37% 2.06% 17.12.2004
фонд в акции 0.7424  0.7351  0.7278    -0.93% 15.41% -8.35% -7.01% 04.05.2006
             
балансиран 796.4093    790.4511    2.12% 5.72% 6.55% -8.73% 09.05.2008
фонд в акции 713.0144    707.6801    0.57% 7.10% 0.57% -12.26% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3222    11.3222    4.16% 1.52% 5.89% 2.72% 30.01.2006
балансиран 119.2573    119.2573    -0.64% 5.78% -2.51% 2.09% 30.01.2005
фонд в акции 6.7184    6.7184    -4.62% 12.25% -9.96% -8.23% 30.01.2006
фонд в акции 10.1142    10.1142    0.45% 2.46% 1.24% 0.70% 30.01.2009

фонд в акции 8.7830    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5120  0.5095  0.5070    -2.72% 7.49% -6.97% -21.25% 19.11.2007
балансиран 0.7410  0.7384  0.7358    -0.74% 3.35% -1.97% -10.19% 19.11.2007
ниско рисков 0.9951  0.9936  0.9921    3.19% 1.09% 4.49% -0.23% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2632  1.2613 1.2594    4.29% 0.28% 6.64% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2866  1.2828 1.2790    4.98% 0.95% 7.75% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8670  0.8635 0.8600    -0.29% 3.70% -1.60% -3.21% 16.03.2006
фонд в акции 0.6373  0.6341 0.6309    -5.56% 6.90% -8.93% -9.62% 16.03.2006
балансиран 0.7229  0.7200 0.7171    -5.29% 4.30% -7.81% -11.89% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0312  1.0312 0.9796    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1793    1.1793   2.93% 0.22% 4.09% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0300   до 90 дни  над 90 дни  1.55% 3.66% 2.93% 0.39% 12.09.2005
    1.0147  1.0249      

балансиран 7.6702   7.6702    -6.62% 10.35% -6.02% -5.67% 01.03.2006
фонд в акции 6.6663   6.6663    -4.91% 10.52% -7.47% -8.53% 01.03.2006
фонд в акции 3.0140   3.0140    7.47% 15.67% 12.61% -29.35% 05.04.2007
консервативен 10.4551   10.4551    0.25% 1.77% 1.62% 2.56% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7654                                      0.7616                        0.7598                                         0.7541                0.7541 0.7579  0.7390 3.93% 12.43% -1.55% -6.32% 22.05.2006
фонд в акции 0.4232                                       0.4211                        0.7598                                        0.4169                0.4169 0.4190  0.4086 1.44% 16.56% -0.81% -22.82% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 107.4415                                                     106.1216                                        105.3296   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.2202    320.7384    2.93% 0.30% 4.42% 7.12% 17.11.2003
ниско рисков 13.2764    13.2100    2.36% 2.79% 3.18% 6.18% 27.12.2005
балансиран 12.1041    11.9831    0.60% 5.94% -0.10% 4.13% 27.12.2005
фонд в акции 8.5288    8.4435    -1.09% 12.23% -3.99% -3.16% 07.09.2005
балансиран 20.8811    20.8811    2.97% 4.12% 3.23% 1.48% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5803    6.5474    -2.76% 5.64% -7.59% -11.93% 01.06.2007
балансиран 7.9715    7.9316    -2.10% 5.41% -5.50% -6.65% 01.06.2007
консервативен 11.6252    11.5962    6.91% 2.98% 9.91% 5.00% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1892    1.1654    -2.80% 5.01% -4.37% 4.43% 18.09.2006
балансиран 1.0448    1.0344    -0.82% 3.51% -1.02% 1.95% 10.06.2008

N/A 13.4556 12.3280 8.6866 
322.3445 N/A 12.2857 8.6567 
323.9506 13.3428 N/A 8.6141 
323.9506 13.3428 12.2251 N/A 
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Котиров-
ките на не-
фта поевти-

няха на борсата в Ню 
Йорк след възстано-
вяването на достав-
ките през тръбопро-
вода, който свързва 
САЩ и Канада. 
Сортът Брент, който 
се търгува в Лондон, 
също поевтиня

Котиров-
ките на 
бялата 

рафинирана 
захар поскъпна-
ха с 1% заради 
опасенията, че 
наводненията в 
Пакистан може да 
направят стра-
ната вносител на 
захар

Стока на деня

1
▶ процент до 22.95 щатски 
цента поскъпнаха фючърси-
те на захарта

индекс на деня

0.07

Eдинната европейска валута покори месечен връх
Единната европейска 
валута поскъпна с над 
0.5% по време на сесията 
вчера до най-високото си 
ниво за последния месец 
при 1.3087 USD. Основна 
причина за увеличението в 
стойността на еврото беше 
завършилият аукцион за 
държавни облигации на 
Испания. Книжата, които са 
с 10- и 30-годишен матури-
тет, бяха приети с изклю-
чително голям интерес от 
инвеститорите, дори при 
намаляваща доходност. Ре-
зултатът от търга буквално 
накара борсовите играчи да 
изкупят еврото. 

Данни на Eurostat пък 
показаха, че търговският 
баланс на еврозоната е 
отчел по-голямо от очак-
ваното положително салдо 
през юли. Според публи-
куваните данни търгов-
ският баланс на страните 
от зоната е достигнал 
излишък от 6.7 млрд. EUR 
за юли. Данните за юни 
бяха ревизирани на 2.2 
млрд. EUR спрямо предва-
рителните 2.4 млрд. EUR. 
Участниците на пазара 
прогнозираха положи-
телното салдо да бъде 1.3 
млрд. EUR.
Германия продължава да 

играе ролята на локомотив 
за Европа, тъй като е допри-
несла в най-голяма степен 
за положителното й салдо. 
За полугодието на 2010 г. тя 
е изнесла за 74.3 млрд. EUR 
повече, отколкото е внесла. 
За сравнение през същия 
период на 2009 г. излишъ-
кът беше 58.4 млрд. EUR. 
Четирите „черни овце” 
на еврозоната - Испания, 
Гърция, Португалия и Ита-
лия, продължават да стоят 
на дефицит. При Испания 
стойността е нараснала до 
26.0 млрд. EUR спрямо 23.7 
млрд. EUR година по-рано. 
Дефицитът на Гърция се 
е понижил до 12.7 млрд. 
EUR, на Португалия е на-
раснал до 10.2 млрд. EUR, 
а на Италия до 14.2 млрд. 
EUR.

Освен срещу долара 
единната европейска 
валута поскъпна и срещу 
йената, въпреки че япон-
ската валута възстанови 
част от позициите си, 
които загуби след интер-
венирането на финансо-
вото министерство. Едно 
евро достигна стойност от 
112.08 JPY. По време на 
азиатската сесия двойката 
долар/йена се покачи до 
ниво от 85.33 USD/JPY. 

Основна 
причина 

за увеличението 
в стойността 
на еврото беше 
завършилият при 
изключително 
голям интерес 
аукцион за 
държавни 
облигации на 
Испания

▶ Есенните ремонти на рафинерии понижиха доставките на петрол в СаЩ   
                                                 Снимка BloomBerG

▶ Kакaото с доставка през декември последва котировките на кафето и поскъпна с 1.9% до 2.942 USD за тон на  
пазара NYSE Liffe. Стоката с доставка през декември отскочи с 2.3% на ICE The до 2.750 USD за тон         Снимка BloomBerG

Стойността 
на япон-
ския бен-

чмарк се понижи 
минимално при 
поскъпването на 
йената вчера, след 
като пазарите се 
успокоиха ден след 
намесата на финан-
совото министер-
ство

Мирослав иванов
miroslav.ivanov@pari.bg

Цифра на деня

1.4
▶ процента до 74.95 USD/ 
тр. у. потъна суровият 
петрол 

Кафето поскъпна до 
седмичен връх в очакване 
на новата реколта от Ви-
етнам, страната най-голям 
производител. Прибира-
нето на реколтата във Ви-
етнам обикновено започва 
през ноември, а стартът на 
събирането на културата в 
Индонезия беше отложено 
заради дъжд. Очакванията 
са, че производството на 
Виетнам ще бъде в същите 
количества, както и през 
миналата година - около 20 
милиона 50-килограмови 
чувала. „В момента сме в 
прозорец от шест седмици 
преди новата реколта във 
Виетнам”, коментира пред 
Bloomberg анализаторът 
Андреа Томпсън. „В този 
период хората правят нови 
разчети за сезон 2010-
2011 г.”, обяснява той. 
Сортът Robusta с доставка 
ноември се покачи с 1.8% 
от 1.658 USD за паунд на 
NYSE Liffe, като почти 
докосна 1.671 USD за 
паунд, най-високата цена 
от 8 септември. През на-
стоящия сезон Arabica е в 

Кафето поскъпна 
преди новата реколта

недостиг, а Robusta имаше 
в излишък, каза Томпсън. 

Очакванията са рекол-
тата на Индонезия да се 
увеличи до 9.4 млн. чувала 
от произведените 9 млн. 
през 2009-2010 г. Добивът 
на културата в Индия ще 
се увеличи до 5.1 млн. 
чувала спрямо 4.9 млн. 
Сортът Arabica с доставка 
за декември поскъпва с 
0.5% до 1.9505 за паунд 
на ICE. 

Сортът Robus-
ta с доставка 

ноември се покачи с 
1.8% от 1.658 USD за 
паунд на NYSE Liffe, 
като почти докосна 
1.671 USD за паунд, 
най-високата цена 
от 8 септември

Мирослав иванов
miroslav.ivanov@pari.bg

▶ процента до 9509.50 пунк-
та спадна японският индекс 
Nikkei 225
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В ерата на интернет 
потребителите стават 
по-непредвидими в 
избора си
Coca-Cola запазва първото 
си място в класацията “Най-
добрите брандове в света” и 
през тази година. Изготвяни-
ят от Interbrand списък показ-
ва как компаниите създават 
и управляват стойността на 
брандовете си и е едно от 
трите най-влиятелни про-
учвания в света. На челни 
позиции се нареждат и тех-
нологичните компании IBM, 
Microsoft и Google.

Живот онлайн
Започналата през 2009 г. го-
дина промяна в нагласите на 
потребителите се задълбочи 
през 2010 г. Купувачите все 
по-често търсят доказател-
ства за стойността на бран-
довете. Те искат да могат да 
пазаруват онлайн и веднага 
да получават информация за 
най-новите промоции. Тъй 
като само с едно кликване 
на мишката могат да изберат 
какво да купят, това ги прави 
по-нетърпеливи и непредви-
дими. В същото време обаче 
тяхното мнение за различни-
те продукти и услуги се раз-
пространява със скоростта на 
интернет, така че те могат и 
много бързо да повлияят на 
отношението към различните 
брандове. 

Coca-Cola остава най-добрият бранд

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ  

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 2007 г. 
за условията и реда за определяне на изпълнител от страна на бенефициенти 
на договорена безвъзмездна финансова помощ от Структурните фондове на 
Европейския съюз и от Програма ФАР на Европейския съюз,

ОПТИКС АД  
със седалище в гр. София и адрес на управление: бул. Климент Охридски бл. 

19 вх.В офис 3 и адрес за кореспонденция (ако е различен от адреса на управле-
ние): България, гр. Панагюрище ул. Захари Стоянов, № 65, тел.: +359 357 64125, 
факс: +359 357 63097, Интернет адрес : www.optixco.com, лице за контакт: 
Даниел Василев Даскалов, на длъжност Експерт структурни фондове, тел.: 
+359 357 64125  в качеството си на бенефициент по Договор за безвъзмездна 
финансова помощ № ИПП 02-7/ 26.06.2009г. обявява процедура за определяне 
на изпълнител —  открит избор с обект : Доставка на машини за нанасяне 
на покрития, установка за измиване и измервателна апаратура.   

Обособена позиция 1 (Лот 1) – Машина за нанасяне на антирефлексни 
покрития

Обособена позиция 2 (Лот 2) – Машина за нанасяне на защитни покрития
Обособена позиция 3 (Лот 3) – Установка за измиване на оптичнити детай-

ли на  междинните операции и преди покритие
Обособена позиция 4 (Лот 4) – Уред за контрол на профила на асферични и  

дифрактивни повърхности
Обособена позиция 5 (Лот 5) – Интерферометричен уред за контрол на 

отклонението  от формата асферични и дифрактивни повърхности
Пояснителният документ и документацията за провежданата процедура 

могат да се получат на адрес: България, гр. Панагюрище ул. „Захари Стоянов“ 
65, всеки работен ден от 8,00ч. до 16,30ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следния Интернет адрес: www.
optixco.com, www.ibsme.org 

Оферти се подават на адрес: България, гр. Панагюрище ул. „Захари Стоя-
нов“ 65  до 16,00ч на 04.10.2010г. 

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на ОП „Развитие на 
конкурентоспособността на българската икономика“, съфинансирана от 
ЕС, чрез ЕФРР.

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007-2013

Операция BG161PO003-1.1.02:  „Подкрепа за внедряване в 
производството на иновативни продукти, процеси и 

предоставяне на иновативни услуги” 

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ  

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 
2007 г. за условията и реда за определяне на изпълнител от страна на 
бенефициенти на договорена безвъзмездна финансова помощ от Струк-
турните фондове на Европейския съюз и от Програма ФАР на Европейския 
съюз,

ОПТИКС АД
със седалище в гр. София и адрес на управление: бул. Климент Охридски 

бл. 19 вх.В офис 3 и адрес за кореспонденция (ако е различен от адреса на 
управление): България, гр. Панагюрище ул. Захари Стоянов, № 65, тел.: +359 
357 64125, факс: +359 357 63097, Интернет адрес : www.optixco.com,  лице за 
контакт: Даниел Василев Даскалов, на длъжност Експерт структурни 
фондове, тел.: +359 357 64125  в качеството си на бенефициент по Договор 
за безвъзмездна финансова помощ № ИПП 02-7/ 26.06.2009г. обявява про-
цедура за определяне на изпълнител — открит избор с обект : Доставка 
на машини за оптична обратка.  

Обособена позиция 1 (Лот 1) – Машина за фрезоване
Обособена позиция 2 (Лот 2) – Машина за шлифоване
Обособена позиция 3 (Лот 3) – Машина за полиране
Обособена позиция 4 (Лот 4) – Машина за центриране
Обособена позиция 5 (Лот 5) – Машина за диамантено струговане
Пояснителният документ и документацията за провежданата проце-

дура могат да се получат на адрес: България, гр. Панагюрище ул. „Захари 
Стоянов“ 65, всеки работен ден от 8,00ч. до 16,30ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следните Интернет адреси: 
www.optixco.com ; www.ibsme.org.

Оферти се подават на адрес: България, гр. Панагюрище ул. „Захари 
Стоянов“ 65  до 16,00ч. на 04.10.2010г. 

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на ОП „Развитие на 
конкурентоспособността на българската икономика“, съфинансирана 
от ЕС, чрез ЕФРР.

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика” 2007-2013

Операция BG161PO003-1.1.02:  „Подкрепа за внедряване в 
производството на иновативни продукти, процеси и 

предоставяне на иновативни услуги” 

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

О Б Я В А

АДмИНИСТРАТИВЕН СЪД СОфИЯ-гРАД

В съответствие със Заповед №АЗ-63/16.09.2010 г. на Председателя,  Администра-
тивен съд София-град обявява конкурс за свободните длъжности на управител 
съдебна сграда- 1 работно място, съдебен деловодител- 4 работни места, 
призовкар -3 работни места.

Основни функции за длъжността управител съдебна сграда
Подпомага административния ръководител и съдебния администратор/админи-

стративен секретар в управлението на сградата. Отговаря за строителството, 
ремонта и използването на сградата и другите съоръжения в нея.

Минимален размер на основна заплата 652.00 лв.
Основни изисквания:
1. Минимална степен  на завършено образование – за І степен - висше техническо, 

за ІІ степен - средно специално
2.  Препоръчителен опит: 3 години трудов стаж по специалността.
3. Лични делови качества - инициативност, комуникативни умения и работа 

в екип.
Основни функции за   длъжността съдебен деловодител:
Образува и придвижва първоинстанционни и второинстанционни дела, прилага 

новопостъпили документи, като ги подрежда и номерира, подготвя делата за 
доклад, изпълнява указаниета на председателя на състава, изготвя списъци 
на призовани за първо по делото заседание, изготвя и изпраща уведомления за 
решения и уведомления по делата, изготвя преписи от определения и решения, 
вписва данни по делата и прави справки.

Минимален размер на основна заплата 440.00 лв
Основни изисквания:
1. Минимална степен на завършено образование- средно;
2. Познания по общи деловодни техники, работа със стандартно офис оборуд-

ване, компютърна грамотност;
3. Отлични комуникативни умения, работа с граждани и в екип;
Основни функции за длъжността призовкар:
Връчва призовки, съобщения и съдебни книжа. Отговаря за навременното 

връчване на съдебните книжа. Води книга за движението на всички получени и 
върнати призовки и съдебни книжа.

Минимален размер на основната работна заплата 370.00 лв.
Основни изисквания:
1.Минимална степен на завършено образование- средно;
2.Умения и познания по приемане, предаване, подреждане и съхраняване на 

документацията.
3. Отлични комуникативни умения, работа с граждани и в екип.
Провеждане на конкурса:
1-ви етап – разглеждане на заявленията за кандидатстване и други документи, 

представени от кандидатите за допускане до 2-ри етап.
2-ри  етап - събеседване с кандидатите, преминали през етап 1 и практически 

изпит за длъжността  „съдебен деловодител” 
Необходими документи:
1. Копия от диплома за завършена образователна степен и от документи, удос-

товеряващи продължителността на професионалния опит и трудов стаж;
2. Свидетелство за съдимост в оригинал с посочена точна длъжност;
3. Медицинско свидетелство в оригинал.
4. Други свидетелства, сертификати и документи, които доказват тяхната 

квалификация и умения за обявената длъжност.
5. Декларация по чл.107а, ал.1 от КТ 
6.  Декларация от кандидата, че е пълнолетен български гражданин, не е поста-

вен под запрещение, не е осъждан за умишлено престъпление от общ характер на 
лишаване от свобода, не е лишен от правото да заема определена длъжност.

Кандидатите попълват и подават заявление за кандидатстване, формуляр 
от което могат да получат от регистратурата на съда или от сайта www.
admincourtsofia.bg.

място и краен срок за подаване на документи: 30 дни след публикуване на 
обявата на адрес: Административен съд София-град, ул. Георг Вашингтон 17, І 
етаж, стая 6, „Човешки ресурси” от 15.00 ч. до 17.00 ч.

О  Б   Я   В   А

“Л О З А Н А” ЕАД
ОБЯВЯВА КОНКУРС   27.09.2010 г.

ЗА ОТДАВАНЕ ПОД НАЕм НА СЛЕДНИТЕ ПОмЕЩЕНИЯ:

І. София, кв. “Орион”, ул. “3020” № 11
№ 1 помещение, част от сграда склад –  96 кв.м; № 2 склад 35 кв.м
ІІ. София, ул. “Суходолска” № 73
№ 1 едноетажна сграда – 303 кв м
ІІІ. София, ул. “Хайдут Сидер” № 6
№ 1 помещение 55 кв.м
Конкурсни книжа –120 лв. с ДДС, могат да бъдат закупени от                    
17.09.2010 г.  до 24.09.2010 г. вкл., от 10.00 ч. до 16.00 ч., в администра-

тивната сграда на  “Лозана” ЕАД, София, ул. “Страхил войвода” № 2, ІІІ 
етаж –счетоводство.

Телефон за информация: 948-60-18

Адаптация
Затова и все повече компании 
се опитват да се адаптират 
към управлението на бран-
довете онлайн и използват 
различните социални мрежи, 
за да задълбочат връзката си с 
потребителите. Това изисква 
радикална промяна на пове-
дението на самите компании 
и затова голяма част от тра-
диционните фирми все още 
не може да се приспособят 
към тази среда. Това обяснява 
защо за най-добрите марке-
толози e приоритет да про-
менят мисленето на самите 
служители и да ги направят 
част от целия процес.
Независимо от всичко оба-
че брандовете запазват ог-
ромната си роля в живота 
на потребителите. Това се 
дължи на способността им 
да създават избор за купува-
чите, да изграждат доверие и 
лоялност.

място Бранд Стойност 
  в млрд. USD
1 Coca-Cola 70.452
2 IBM 64.727
3 Microsoft 60.895
4 Google 43.557
5 GE 42.808
6 McDonald’s 33.578
7 Intel 32.015
8 Nokia 29.495
9 Disney 28.731
10 Hewlett-Packard 26.867

▶ Топ 10 на 
брандовете през 
2010 г.

Методология
Три аспекта 
се включват в 
изчисляването

Оценката на брандове-
те се базира на три клю-
чови аспекта - финан-
совите резултати на 
брандираните продукти 
или услуги, ролята на 
бранда при вземането 
на решения за покупка и 
силата на самия бранд.

Финансовите резулта-
ти се разглеждат като 
икономическа печалба. 
От нетната оператив-
на печалба след данъчно 
облагане се изваждат 
капиталовите разходи за 
генерирането на приходи 
от бранда.

Ролята на бранда 
измерва каква част от 
решението за покупка 
се дължи на самия бранд. 
Този аспект изключ-
ва фактори като цена 
или характеристики на 
продукта или услугата. 
Като цяло ролята на 
бранда показва с колко 
търсенето на даден 
брандиран продукт или 
услуга надвишава тър-
сенето на същия, но 
небрандиран продукт 
или услуга. В зависимост 

▶

▶

▶

от бранда са използвани 
три различни метода за 
определяне на ролята му.

При умножаване на ико-
номическата печалба с 
ролята на бранда се полу-
чава брандираната печал-
ба. 

След това се изчисля-
ва силата на бранда. Тя 
показва доколко даден 
бранд може да гарантира 
постигането на очаквани-
те бъдещи печалби. Този 
индикатор се измерва по 
скала от 0 до 100, където 
100 показва най-голяма 
сила. Оценката се прави 
на базата на представя-
нето на бранда спрямо 
други брандове в сектора.

По специален алгори-
тъм от този показател 
се изчислява сконтов про-
цент, който дава разли-
ката между брандирана-
та печалба и сегашната 
стойност в зависимост 
от вероятността бран-
дът да се справи с раз-
личните предизвикател-
ства и да осигури очаква-
ната печалба.

Най-накрая брандира-
ната печалба се умно-
жава по сконтовия про-
цент на силата на бран-
да, което дава крайната 
стойност на бранда в 
долари.

▶

▶

▶

▶

70.452

64.727

60.895

Топ � на брандовете 
през ���� г.



Икономическа криза, на-
малена покупателна спо-
собност на населението, 
ръст на безработицата, 
спад на доходите, наро-
допсихология, задължи-
телна застраховка. Все 
фактори, които превър-
наха автомобилното за-
страховане в България 
в основния двигател на 
пазара у нас, а задъл-
жителната “Гражданска 
отговорност” в единстве-
ното му бутало.

Задължителен 
елемент
Основният елемент за 
растящия дял на пре-
миите от автомобилни 
полици в общото застра-
ховане е задължителният 
характер на “Гражданска 
отговорност” и растящите 
цени на премиите по нея. 

Това е продуктът, който 
не може да бъде уловен 
от кризата, а премиите 
продължават да растат. 
Според последните данни 
на Комисията за финан-
сов надзор приходите от 
задължителната полица 
през първите шест месеца 
на 2010 г. достигат 235.1 
млн. лв., което е 18.1% 
ръст на годишна база. В 
края на юни миналата го-
дина от задължителната 
застраховка компаниите 
събраха малко над 199 
млн. лв., което беше по-
вишение от 18.9% спрямо 
приходите през полугоди-
ето на 2008 г. Мениджъри 
в бранша коментират, че 
по-високите премии от 
“Гражданска отговорност” 
основно се дължат на 
повишението на цените 
през последните години. 

Според тях тенденцията 
на ръст на полиците ще 
продължи, а основната 
причина е повишението 
на сумите за обезщете-
ния. 

Обхват
Думите на мениджърите 
се потвърждават и от ни-
ския обхват на задължи-
телната полица. Според 
Борислав Богоев, зам.-
председател на КФН, ръ-
ководещ управление “За-
страхователен надзор”, 
последните данни показ-
ват, че без “Гражданска 
отговорност” са над 21% 
от регистрираните МПС в 
България. Според изис-
кванията на Европейския 
съюз незастрахованите 
автомобили не трябва да 
са повече от 10%. Според 
Богоев тази стойност не е 

стряскаща, защото данни-
те на Гаранционния фонд 
показват, че едва 1.15% 
от участниците в пътни 
инциденти нямат задъл-
жителната полица.

Отказ
Контрастно с приходите 
от “Гражданска отговор-
ност” се движат премиите 
на все още най-прода-
ваната полица - “Каско”. 
За периода януари - юни 
тази година от “Каско” са 
събрани 251.9 млн. лв., 
или с 18% по-малко спря-
мо същия период на ми-
налата година. Спадът на 
приходите се ускори през 
2010 г., защото в края на 
юни 2009 г. премиите от 
“Каско” се понижиха с 
6.7% до 307 млн. лв.

Браншът обяснява сил-
ния спад на приходите от 

автомобилната полица с 
рязкото понижаване на 
продажбите на нови ав-
томобили, които са с ос-
новна тежест в премиите 
по “Каско”. Мениджърите 
добавят, че дори и да се 
поднови дадена полица, 
когато колата остарява, 
се понижава и премията 
по нея, което автоматич-
но дърпа назад и пазара.

Принос
Благодарение на пове-
чето приходи от задъл-
жителната “Гражданска 
отговорност” делът на 
автомобилното застра-
ховане непрекъснато се 
повишава. В края на юни 
тази година ГО и “Кас-
ко” формират 70.7% от 
общите приходи в общо-
то застраховане, дока-
то през полугодието на 

2009 г. делът им беше 
70.3%. В края на юни 
2008 г. приносът на ав-
томобилните полици бе-
ше 69.6%. Контрастното 
движение на премиите 
по двете автомобилни 
застраховки напомпа де-
ла на “Гражданска отго-
ворност” до 34.15% към 
30 юни 2010 г. Година 
по-рано приносът й беше 
27.8%, а в края на юни 
2008 г. - 23.5%.

Тенденцията на нара-
стващия дял на автомо-
билното застраховане 
потвърждава прогнозата 
на Орлин Пенев, пред-
седател на УС на Асоци-
ацията на българските 
застрахователи, че още 
дълги години тези полици 
ще бъдат най-търсени от 
българина.

Атанас Христов

Автомобилното застраховане - 
единствен двигател за сектора

Реклама:
Деница Зарева
denica.zareva@pari.bg
tel. 4395-856

РЕКлАМНО
ПРИлОжЕНИЕ

Автор:
Атанас Христов
atanas.hristov@pari.bg
tel. 4395-818

ЗАстрАХовАне
17 септември 2010

Делът на сегмента расте в последните пет години

34.15% 36.58%

70.73%
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ДЯЛ ГО ДЯЛ “КАСКО”

ОБЩО

235 089 796 251 862 253486 952 049
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Резултати от автомобилното 
застраховане за първото полугодие



  20    застраховане
pari.bg  Петък 17 септември 2010

Застрахователните измами   в България 
са се увеличили до близо     70 млн. лв.   
Приходите от полици срещу риск от неплащане ще се удвоят       през тази година
Застрахователните изма-
ми в България са в интер-
вала 30-70 млн. лв., стана 
ясно на форума “Предиз-
викателства и перспекти-
ви пред застраховането 
в България”, който беше 
организиран от в. “Пари”. 
Данните бяха изнесени 
от Юрий Тодоров, пред-
седател на Асоциацията 
за застрахователна си-
гурност и преподавател 
във Висшето училище по 
застраховане и финанси 
(ВУЗФ). Той обаче на-
прави уточнението, че 
такова изследване в Бъл-
гария няма, а цифрата 
е ориентировъчна и се 
базира на размера на 
пазара и средни стой-
ности на измамите със 
застраховки.

По света
По думите на Юрий То-
доров между 5 и 10% 
от изплатените обезще-
тения по света са по за-
страхователни измами. 
“В САЩ тези измами са 
за над 97 млрд. USD, а 
в ЕС са 25 млрд. EUR”, 
твърди Юрий Тодоров. 
Според него в България 
това явление може да 
се изкорени чрез единна 
база данни, в която да се 
включат всички случаи 
със съмнителни щети и 
застрахователите сами 
ще изчисляват риска.
Борислав Богоев, зам.-
председател на КФН, ръ-
ководещ управление “За-
страхователен надзор”, 
донякъде даде надежда 
на сектора, че това яв-
ление ще намалее. “КФН 
прие на второ четене 
наредбата за обмен на 
информация за тотални-

Първо трябва да решим проблема 
с “Гражданската отговорност”
Убеден съм в полез-
ността на форумa за 
проблемите на застрахо-
вателния сектор. По моя 
инициатива започнахме 
разговори със застрахо-
вателите, Гаранционния 
фонд и Нaционалното 
бюро “Зелена карта” 
и засега обсъждаме 
най-наболелия проблем 
- “Гражданска отговор-
ност”. Освен задължи-
телната застраховка има 
и други проблеми на 
пазара, но обхватът на 
“Гражданска отговор-
ност” е най-важният за 
решаване. Над 21% са 
незастрахованите реги-
стрирани моторни пре-
возни средства. Извадки 
от КАТ обаче показват, 
че участници в пътно-
транспортни произ-

Борислав Богоев, 
зам.-председател на КФН, ръководещ 
управление “Застрахователен надзор”

шествия, които нямат 
“Гражданска”, са малко 
над 1%. Данните на ГФ 
са за 1.15% участници 
в ПТП без задължител-
ната полица. Трябва да 
работим за подобряване 
на отчетността на ГО.

КФН прие на второ 
четене наредбата за 
обмен на информация 
за тоталните щети. Тя е 
изпратена на министъра 
на вътрешните работи. 
Това до голяма степен 
трябва да ограничи за-
страхователните измами. 
Годишно получаваме над 
1000 жалби, като 10% 
от оплакващите се искат 
да ни направят арбитър 
между тях и застрахова-
телите, което не е сред 
функциите на КФН.

те щети и тя е изпратена 
на министъра на вътреш-
ните работи”, каза Бого-
ев. По думите му чрез 
този нормативен акт до 
голяма степен трябва да 
се ограничат застрахова-
телните измами. 

Потенциал
Участниците в дискусион-
ния форум се обединиха 
около тезата, че един от 
продуктите с най-голям 
потенциал за растеж са 
застраховките “кредитен 
риск”, които покриват за-
бавяне на плащания от 
контрагенти или изпада-
нето им в несъстоятелност. 
“Тези полици имат потен-
циал да станат толкова 
популярни, колкото са в 
Западна Европа, където 
80-90% от компаниите ги 
купуват”, обясни Камелия 
Попова, управител на “Ко-
фас България”. По думите 
й у нас едва около 10% от 
дружествата застраховат 
кредитния си риск. 

“Нямам обяснение защо 
българските застрахова-
тели не развиват тези по-
лици”, добави Попова. Тя 
прогнозира, че до края 
на тази година премии-
те от застраховани сре-
щу лоши плащания ще 
нараснат повече от два 
пъти. Според Попова не 
само премиите ще се уве-
личат, но и изплатените 
обезщетения. “От една 
страна, това свидетел-
ства за още по-сериозно 
забавяне на междуфир-
мените разплащания у 
нас, а от друга е показа-
телно за ефективността 
на този тип застрахова-
не”, обясни Попова.

Атанас Христов

Измамите с полици носят лесна 
печалба и се доказват трудно
Въпреки че няма из-
следване по проблема, 
в България застрахова-
телните измами са за 
между 30 и 70 млн. лв. 
В света между 5-10% 
от изплатените обезще-
тения са за застрахова-
телни измами. В САЩ 
претенциите, които 
се плащат са 97 млрд. 
USD, от които 14 млрд. 
са автомобилно застра-
ховане. В САЩ и Канада 
измамите са свързани 
основно с животоза-
страховане и здравно 
осигуряване. Застрахо-
вателите в Европейския 
съюз са платили 25 
млрд. EUR обезщетения, 
които са застраховател-
ни измами.
Хората прибягват до 

Юрий Тодоров, 
председател на Асоциацията 
за застрахователна сигурност и 
преподавател във Висшето училище 
по застраховане и финанси (ВУЗФ)

този ход, защото носи 
бърза и лесна печалба, 
дава възможност за 
извършване, изисква се 
минимален или почти 
никакъв капитал и е 
трудно доказуемо. Освен 
това има и ниска наказа-
телна отговорност. Най-
много измами се правят 
от мъже до 40 години.

За да се противо-
действа на това 
явление, е необходима 
единна база данни за 
застрахователна исто-
рия и оценка на риска. 
В нея трябва да се 
включат всички случаи 
със съмнителни щети, 
за да могат и застра-
хователите сами ще 
изчисляват риска.

Наредбата, 
която при-

ехме за тотал-
ните щети, до 
голяма степен 
трябва да огра-
ничи застрахо-
вателните из-
мами

Трябва да 
се създа-

де единна база 
данни за всички 
случаи със съм-
нителни щети
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Застрахователните измами   в България 
са се увеличили до близо     70 млн. лв.   
Приходите от полици срещу риск от неплащане ще се удвоят       през тази година

Активите на 
застрахователите 
се повишиха с 16.4%
Най-много 
средства са 
инвестирани в 
облигации и ДЦК

Активите на застрахова-
телните, презастрахова-
телните и здравнооси-
гурителните дружества, 
които извършват дейност 
в България, са се увели-
чили с 16.4% на годишна 
база, показват данните 
на Българската народна 
банка. Средствата, които 
се управляват от бран-
ша, достигат 4.5 млрд. 
лв., а към 30 юни 2009 
г. бяха 3.85 млрд. лв. 
В периода април - юни 
активите на компаниите 
в сектора са нараснали с 
61.5 млн. лв.

Разпределение
Най-много са средствата, 
които се управляват от 
дружествата в общото 
застраховане, което е 
основният източник на 
приходи в България. Ком-
паниите в сегмента имат 
3.35 млрд. лв. активи в 
края на юни тази година, 

което е ръст от 18.4% 
на годишна база. Делът 
на сегмента в общите 
активи се увеличава до 
74.8% през първите шест 
месеца на тази година 
спрямо 73.5% в края на 
юни 2009 г.

Активите на животоза-
страхователните друже-
ства през полугодието 
на тази година са 1.05 
млрд. лв. Повишението 
е 10.5% спрямо първите 
шест месеца на 2009 г., 
когато средствата под 
управление на компани-
ите в сектора бяха 952.3 
млн. лв. Делът на акти-
вите на животозастрахо-
ването към 30 юни 2010 
г. е 23.5%, а година по-
рано беше 24.8%.

Инвестиции
Традиционно консерва-
тивната инвестиционна 
политика на застрахо-
вателните и здравно-
осигурителните друже-
ства се потвърждава и 
от последните данни за 
инструментите, в кои-
то се държат парите на 
сектора.

В края на юни 2010 г. 
компаниите са вложили 
33.9% от активите си 
в облигации и държав-
ни ценни книжа. Година 
по-рано делът на ниско-
рисковите книжа беше 
29.5%. За сметка на дъл-
говите книжа намалява 
делът на депозитите. В 
банкови влогове друже-
ствата са инвестирали 
24.5% от средствата си, 
а в края на юни миналата 
година 25.6% от активи-
те им бяха сложени на 
депозит.

Делът на акциите се 
увеличава, като в риско-
вия инструмент застра-
хователните и здравно-
осигурителните компа-
нии са инвестирали 9% 
от парите си, докато в 
края на юни миналата 
година делът на акциите 
беше 7.6%. Мениджъри 
обясняват консерватив-
ната политика на ком-
паниите с претърпените 
загуби от инвестициите 
през 2008 г., когато капи-
таловите пазари по света 
се понижиха с двуцифре-
ни стойности.

Полиците “кредитен риск” са 
с голям потенциал за растеж
Застраховката кре-
дитен риск покрива 
забавяне на плащания 
от контрагента или 
изпадането му в не-
състоятелност. Тези 
полици имат потенциал 
да станат популярни 
колкото в Западна Ев-
ропа, където 80-90% от 
компаниите ги купуват. 
У нас едва около 10% от 
дружествата застраховат 
кредитния си риск.
Нямам обяснение защо 
българските застрахо-
ватели не развиват тези 
полици. Автомобилно-
то застраховане ще е 
двигател, докато не се 
отворим за алтернативни 
продукти. При финан-
сова криза компаниите, 
които предлагат креди-

Камелия Попова, 
управител на “Кофас България”

тен риск, бяха консерва-
тивни. Когато поемаме 
определени рискове, 
гледаме бизнеса една го-
дина напред. Негативни-
ят ефект на глобалната 
криза отшумява. Нашата 
прогноза е през 2010 г. 
икономиката на България 
да е с нулев растеж, а 
през 2011 г. - с 1-1.5%.

Прогнозираме по-до-
бър ръст и на светов-
ната икономика от 3.6% 
за 2011 г. Виждаме още 
от март положителна 
настройка, особено на 
експортно ориентирани-
те компании. До края на 
тази година ще отчетем 
над два пъти ръст на 
премиите от тази застра-
ховка. 

През тази 
година ще 

отчетем над 
два пъти ръст 
на премиите от 
застраховката 
на финансови 
рискове

Над 21% от регистрираните МПС са 
без задължителната “Гражданска отго-
ворност”, каза Борислав Богоев (вдясно)

снимка емилия костадинова

▶
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Застраховката “Ка-
ско” е с най-голям 
принос за приходи-
те на брокерите

Полиците в животозастра-
ховането носят най-голе-
мия процент комисиона за 
брокерите, показват обоб-
щените данни на Комиси-
ята за финансов надзор. 
Нещо повече, размерът на 
средствата, които остават 
за посредника от най-до-
ходоносните, се е повишил 
през първите шест месе-
ца на тази година. Пред-
ставители на брокерите 
обясняват тенденцията 
за по-високи комисиони в 
животозастраховането с 
далеч по-малкия риск за 
настъпване на събитие. 
Това позволява на ком-
паниите да отстъпват по-
голяма част от премията 
на посредниците, твърдят 
брокерите.

Процент
Продуктът “Женитбена и 
детска застраховка” носи 
най-голям процент ко-
мисиона за посредника, 
който го продава. През 
първите шест месеца 
на тази година броке-
рът е прибирал 63.58% 
от стойността на всяка 
продадена полица, а за 
същия период на мина-
лата година комисионата 
беше 55.72%. 

Два от общозастрахо-
вателните продукти зае-
мат второ и трето място 
при най-доходоносните 
продукти за брокерите. 
От “Помощ при пътува-
не” у застрахователните 
посредници са оставали 
39.54% от всяка продаде-

Полиците “Живот” носят 
най-големи комисиони

Премиите в животозастраховането се повишават със 7% в края на юни
Полицата “Постоян-
на здравна застра-
ховка” е с най-голям 
процентен ръст на 
приходите 

Общите премийни при-
ходи в животозастрахо-
ването са се увеличили 
със 7% на годишна база, 
показва статистиката на 
Комисията за финансов 
надзор за периода януари 
- юни 2010 г. Приходите 
на сектора през първите 
шест месеца са 121.8 млн. 
лв., а година по-рано бяха 
113.9 млн. лв.

Плюс
С най-голям ръст в про-
центно измерение е поли-
цата “Постоянна здравна 
застраховка”. Премиите 
по продукта са се увели-
чили с 34.3% и за полу-
годието на тази година 
достигат 1.5 млн. лв. Ръст 
от 10.8% отчитат прихо-
дите от продажби на “До-
пълнителна застраховка”. 
Премиите по продукта 
през първите шест месе-

ца на 2010 г. достигат 6.5 
млн. лв. спрямо 5.9 млн. 
лв. за съпоставимия пе-
риод на миналата година. 
Секторът отчита повише-
ние и от най-продаваната 
застраховка - “Живот и 
рента”. Ръстът на прихо-
дите от нея е 9.4% на го-
дишна база до 93.5 млн. 
лв. Най-търсената полица 
има 76.8% дял в приходи-
те на животозастрахова-
нето през първите шест 
месеца на тази година. 
В края на юни миналата 
година приносът й беше 
75.1%.

Шефове на дружества-
та в бранша изразиха 
надежда, че понижени-
ето на лихвите по депо-
зитите може да прелее 
клиенти към животоза-
страховането. По думите 
им хората вече търсят 
алтернативи за по-висо-
ка доходност.

Надолу
Най-голямо понижение 
отчитат продажбите на 
“Женитбена и детска за-
страховка”. Премиите от 

продукта са намалели с 
12.15% на годишна база 
и за януари - юни 2010 г. 
са 3.3 млн. лв.

В разгара на кризата с 
най-голям спад на при-
ходите беше застрахов-
ката “Живот, свързана 
с инвестиционен фонд”, 
която обаче започва да 
се съвзема през първите 
шест месеца на 2010 г. 
Премиите по тази полица 
са намалели с 6.5% и в 
края на юни тази година 
са 5.1 млн. лв. За сравне-
ние в най-големия спад на 
капиталовите пазари тези 
продажби се свиха с над 
50%. Мениджъри комен-
тират, че раздвижването 
и ръстовете, които отчи-
тат част от фондовите 
борси, връщат клиенти-
те към полицата “Живот, 
свързана с инвестицио-
нен фонд”. Застраховката 
“Злополука” е с 2.3% спад 
на премиите през първите 
шест месеца на тази го-
дина. Приходите на ком-
паниите от този продукт 
намаляват до малко под 
12 млн. лв.

на полица, а през първите 
шест месеца комисионата 
беше малко над 30%. 
Задължителната “Граж-
данска отговорност” е на 
трето място по размер на 
премията за посредника. 
Комисионата от автомо-
билната застраховка се 
е увеличила до 27.89% 
през първото полугодие 
на 2010 г. спрямо 25.95% 
за съпоставимия период 
на миналата година.

Петицата на най-голе-

мите комисиони допъл-
ват животозастрахова-
телните продукти “Живот 
и рента” и “Постоянна 
здравна застраховка”. 
При първата полица ко-
мисионата през първи-
те шест месеца на тази 
година е 26.41%, а при 
втората - 26.24%.

Средната комисиона за 
пазара на застраховател-
но посредничество в пе-
риода януари - юни 2010 
г. е 24.89%, а година по-

рано беше 23.5%. Мени-
джъри на брокерски къщи 
обясняват малкото пови-
шение с разликата между 
комисионите, които дават 
различните компании, и с 
повишаването на дела на 
задължителните застра-
ховки, което увеличава и 
премията за брокера. 

Пари
Съвсем резонно най-про-
даваната полица е доне-
сла и най-много приходи 

в касите на застрахова-
телните посредници. От 
“Каско” брокерите са ре-
ализирали 36.8 млн. лв., 
което е спад от 9.9% на 
годишна база. Увелича-
ване на комисионата и 
делът на задължителната 
“Гражданска отговорност” 
увеличават приходите на 
посредниците от тази по-
лица с 55.9% през първи-
те шест месеца на 2010 г. 
Оборотът от полицата на 
сектора е 30.4 млн. лв. 

спрямо 19.5 млн. лв. за 
съпоставимия период на 
миналата година.

Топ 3 се допълва от 
“Пожар и природни бед-
ствия”, донесла 5.8 млн. 
лв., и “Живот и рента”, от 
чиито продажби броке-
рите са реализирали 4.6 
млн. лв. На пето място е 
“Други щети на имуще-
ството”, от която посре-
дниците отчитат 3.2 млн. 
лв. приходи. 

Атанас Христов
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Ford Mondeo 2.0 Ecoboost SCTi

Близо четири години по-късно е време за промяна. Класиче-
ските добродетели на средната класа вече не значат нищо. 
Много пространство, икономични двигатели, добра цена 
- това го имат всички, но най-вече конкурентите от Азия. За 
Ford Mondeo ситуацията изглежда притеснителна най-вече 
заради по-доброто позициониране и резултати на преки 
конкуренти, като VW Passat или Opel Insignia например. И 
тъй като актуалната тенденция е към повече лукс, по-скъпи 
пластмаси и по-добро серийно оборудване, от Ford няма как 
да не реагират. Обновеният Mondeo ще се опита да спечели 
за себе си купувачи с ясна представа за цената на нещата и 
изисквания към удобството си, които обаче не искат да се 
набиват на очи и да демонстрират показност.

Екстри
Защото в актуалния Mondeo своето място ще намерят 
екстри като автоматично включващи се дълги светлини, 
система за контрол на мъртвия ъгъл със звукова и свет-
линна сигнализация, адаптивен темпомат или автоматични 
скорости с двоен съединител. Дебют в масовия сегмент 
прави и системата за контрол над тонуса на водача - със 
следене на набор от фактори автомобилът може да прецени 
дали се намирате във форма и дали не е време да спрете 
да си починете, като индикира това с появата на чашка 

кафе в централния дисплей на арматурното табло (както 
е и в Mercedes Е-класа например). Модерните системи са 
добавени към отличното и досега окачване, прецизното 
управление и стабилното пътно поведение. Автомобилът 
вече ще се произвежда само във версии комби и хечбек 
заради слабия интерес към модификацията седан в цен-
тралноевропейските държави. 

Двигатели
Претенциите за повече внимание Ford подкрепят с два нови 
двигателя, един бензинов и един дизелов, с много мощност 
и радващи динамични характеристики. Двулитровият 
бензинов агрегат с турбокомпресор развива мощност от 
240 конски сили и достига 100 км/ч за 7.5 секунди. Този 
топдвигател се предлага само в комбинация със седемсте-
пенния автоматик, с който симбиозата е напълно завършена. 
Голямата лимузина ускорява под натиска на турбото много 
приятно, а на магистрален път неусетно ще прекрачите 
законовото ограничение на скоростта. За този динамичен 
коктейл се плаща високата цена от разход около 10 л/100 км, 
като при сдържано шофиране и ограничена експлоатация на 
компресорния ресурс е наистина възможно да постигнете 
онези 7.7 литра, обявени в проспекта. Едва ли ще ви е тол-
кова приятно обаче.

Фейслифт
Фейслифтът по новото Mondeo е засегнал предната ре-
шетка, в която са интегрирани задължителните от 2011 
г. дневни LED светлини. Революцията обаче е най-вече в 
интериора. Основната критика към Ford досега беше, че 
изглежда някак евтин. Това е вече минало. Централната 
конзола е променена, както и страничните облицовки на 
вратите, а за щипка атмосфера се използват специални све-
тодиоди в тавана, които менят цвета си - тази цветомузика 
е заимствана от японския пазар, където този вариант за 
уют в купето се прилага от няколко години. За облицовката 
на арматурното табло са използвани меки пластмаси, а в 
изпълнението Titanium приятно усещане на допир и усет 
оставят елементите в купето с тъмни цветове.

След фейслифта си Ford Mondeo изглежда по-луксозен и 
по-изискан. В комбинация с и без това добрите му автомо-
билни качества това фино полиране вероятно ще му донесе 
втора младост преди закономерната смяна с изцяло нов 
модел до няколко години. И успех в привличането на нови 
клиенти за марката. По данни на Ford процентът собствени-
ци на Mondeo, които за първи път в живота си карат Ford и 
идват от други марки, е 50%. От Кьолн твърдят, че сред тези 
лица има и бивши собственици на баварски автомобили. 
Може би. Мondeo е добра сделка за качествата си.

Амбиции зА лукс
Обновеният Ford Mondeo добавя липсващото досега качество 
в интериора

Двигател 4-цилиндров бензин с турбокомпресор
Работен обем 1999 куб. см
Мощност  240 к.с./176 кВ
Въртящ момент 340 Nm/1900-3500 об/мин
Трансмисия 6-степенна автоматична 
с двоен съединител
Тегло 1569 кг
Ускорение 0-100 км/ч 7.5 сек
Максимална скорост 246 км/ч
Среден разход 7.7 л/100 км
Емисии CO2 на км 179 г
Цена 68 000 лв.

Интериор
Дизайнът на централната 
конзола е променен. Прави 
впечатление използването 
на по-качествени пласт-
маси и материи в купето. 
Върху волана са кон-
центрирани бутоните за 
управление на аудиосисте-
мата, бордовия компютър, 
вграденото устройство за 
разговори “свободни ръце” 
и темпоматът. Понякога 
това не е удобно.

Дневни светлини
Светодиодните светлини 
в предната броня ще са 
задължителни от 2011 
г. в Европейския съюз. 
Ще бъде легално да се 
кара само с тях, тъй като 
заместват късите светлини 
на фаровете. За разлика от 
тях светодиодите са много 
по-икономични и пома-
гат да се пести гориво. 
В Mondeo са използвани 
светодиоди и за стоповете.

Изцяло обновен
Фейслифтът на 
Mondeo е засегнал 
над 1300 компонента 
от автомобила, или 
близо 50% от всички 
части, необходими 
при сглобяването му. 
Новият дизайн на 
страничните обли-
цовки и използваните 
материали дават усе-
щането за по-горен 
клас автомобил.

Журналист:

Александър Бойчев
boytchev@gmail.com
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Улични спектакли, 
куклени представле-
ния и иновативни 
пърформанси превзе-
мат София

Може би сте забравили, но 
за децата животът е чуден. 
Още по-чудно е, че дори в 
разумната страна на въз-
растните са останали храб-
ри деца, решени да напом-
нят колко живи са всъщност 
предметите. За шести по-
реден път пораснали деца 
от цял свят ще се съберат 
в София, за да одухотворят 
столичните улици, паркове 
и площади и да напомнят, 
че животът продължава да 
е чуден и след последния 
училищен звънец.

магически числа
Платформата за връщане в 
детството е тазгодишният 
Международен фестивал 

за уличен и куклен театър 
“Панаир на куклите” 2010, 
започнал вчера и продъл-
жаващ до 22-ри септември. 
Явайки, маняйки, маротки 
и кукли великани от общо 
13 държави ще кръстосат 
илюзии на биеналето, ор-
ганизирано от Столичния 
куклен театър (СКТ) и Сто-
личната община. В космоса 
от фантазия, който аними-
ра кукления свят, едва ли 
има как да се откроят ясни 
“млечни пътища” на раз-
витие. Както казва един от 
доайените на одухотворява-
щото изкуство в България 
Славчо Маленов, “всичко е 
експеримент”. Разговорът 
за модерния куклен театър 
започва от актьора и кукла-
та, пречупва призмата през 
куклата и актьора, поставя 
актьора пред куклата, а на-
края дори си представя кук-
лен театър без кукли, раз-
казва професор Маленов. 

Именно тази експлозия от 
изразни форми ще можем 
да видим на тазгодишното 
издание на биеналето. 27 
(от тях 15 гостуващи) са 
трупите, които ще изиграят 
как се фантазира във Фран-
ция, Гърция, Южна Корея, 
Русия, Хърватия, Италия, 
Испания, Словения, Холан-
дия, Уругвай, Полша, Унга-
рия и България, а четири са 
условните нишки на фести-
валната марионетка.

Улицата
За първи път заглавието на 
фестивала поставя уличния 
спектакъл наравно с кукле-
ния. След интереса към тази 
програма миналата година 
решихме да разширим кате-
горията, обяснява директо-
рът “Маркетинг и реклама” 
на СКТ Албена Халачева. 
Именно с шоуто на школата 
за Атракционни изкуства 
към Националния дворец 

на децата беше неофициал-
но откриване на празника. 
Трупата е вече добре по-
зната от финалите на пре-
даването “България търси 
талант”. На площад “Света 
Неделя” и при подлеза на 
Софийския университет 
“летящите” мимове от гръц-
кия театър “Плефсис” ще 
строят “невидими градове” 
във въздушното простран-
ство. С жонгльорски шах 
започва уличното шоу на 
“танцуващите с възглавни-
ци” театрали от трупа “Об-
жекто” (Гърция, Франция). 
За кратко Южният парк и 
алеите на парка “Заимов” 
ще се оглушат от писъците 
на великанските куклени 
динозаври, дирижирани от 
холандската трупа на театър 
Close Act. Огън и жупел ще 
се сипе от пърформансите 
на мим формация “Жар теа-
тър” и “София Мим Театър” 
(“Проблясъци”), българския 

театър на огъня и сенките 
“Фаертър” (огнено шоу на 
кокили “Насекомото”) и На-
рия Инри Магария (“Скаче-
ни точки”). На други избра-
ни пунктове уругвайският 
музикант Алваро Рамирес 
ще призовава минаващите 
да се забавляват, защото 
го могат, а френските спе-
циални театрални части 
от Carnage Productions ще 
дебнат невидими престъп-
ници в комедийното си шоу 
“SWAT: Корпус за бързо 
реагиране”. 

“Цар Шушумига” за 
големите
За порасналите деца също 
няма да липсва храна за 
фантазията. За това са се 
погрижили от ДКТ - Пазар-
джик (политическата сатира 
на Константин Илиев “Цар 
Шушумига”) и Театър ММ 
със спектакъла “333 волта 
любов”. Повечето любо-

питни погледи обаче ще са 
насочени към двете пред-
ставления на специалния 
гост на тазгодишното фе-
стивално издание - холанд-
ският режисьор и актьор 
Дуда Пайва (Love dolls на 
люблянския куклен театър 
и “Фасада” на полската тру-
па от град Бялисток). Както 
обяснява Албена Халачева, 
Пайва е авангарден творец, 
смесващ танца с пластика-
та, театъра и безсловесното 
изкуство на мимовете. 

През следващите шест 
дни София ще е изцяло град 
на куклите и децата. Така че 
най-добре разтърсете дет-
ското в себе си от зимния 
сън на зрелостта и заповя-
дайте на Улицата. Предста-
вленията започват навсякъ-
де в интервала 10.30-20 ч. 
Входът за възрастни е 8 лв., 
за деца - 5 лв., а за уличните 
спектакли - безплатен.

марина Узунова

Трансформациите на България през погледа на артистите
Публиката става 
активен участник 
в пърформанс 
инсталация

“Пърформанс инсталация” 
- така може да се опише 
случващото се през след-
ващите три дни в “Склада”. 
Това е нестандартна сим-
биоза между театър, танц и 
изложба. Негови автори са 
наши артисти - Нели Ми-
тева, Ива Свещарова, Мила 
Одажиева, Стефан Щерев 
и Вили Прагер, които са 
част от създадения през 
2004 г. склад за креативни 
концепти BrainStoreProject. 
Помагат им германските 
артисти Томас Плишке и 
Катрин Дойферт и “Гьоте 
институт”. Самото събитие 
носи името “+359 Topology” 
и съдържа около 10 про-
вокативни елемента (дис-
циплини), които показват 
визията на артистите за 
културните и обществени-
те трансформации в Бъл-

гария през последните 25 
години. 

Играеща публика
Всички неща, които по-
сетителят ще види, са на-
правени, така че той също 
активно да участва в случ-
ващото се, а всеки елемент 
има упътване. Идеята е да-
дена задача да се изпълни 
от всекиго по индивидуа-
лен начин. Нещо като игра. 
“Искахме всеки от публи-
ката да може да участва 
активно, ние предлагаме 
основа на изкуството, а хо-
рата трябва да го доразвият, 
вместо да гледат мързе-
ливо”, каза за в. “Пари” 
Вили Прагер. По думите 
му тенденция в културните 
прояви в Западна Европа е 
публиката да участва кол-
кото може повече в дейст-
вието. Идеята за всяка ин-
сталация идва от актьорите 
от BrainStoreProject. Всеки 
е написал текстове по раз-
лични теми, после са били 
разменени и пренаписани 

до вида, в който оживяват 
в “Склада”...

Дърво в саксия, висящо 
от тавана, препраща към 
спомен за едно изсъхнало 
дърво в Созопол. Години 
наред то е било символ, 
пред който поколения ле-
туващи са правили снимки 
за спомен. То вече не е част 
от ландшафта на черномор-
ския град - на негово място 
има голяма фамилна къща. 
А на клоните на висящото 
в “Склада” дърво трябва да 
закачите лист с това, което 
предпочитате - дърво, хотел 
или летище.

манифестации и 
туршия от мисли
На аудиоинсталация може 
да чуете автентичен запис 
от първомайска манифес-
тация от 1985 г. Кажете 
най-големия си страх на 
жената на входа, а тя ще 
ви го избродира на кър-
пичка. Чуйте какво каз-
ва една миска от буркани, 
в които са консервирани 

снимка  столичeн куклен театър

Играта на 
куклите

нейната красота и мисли. 
Запишете какво мислите 
вие и консервирайте листа 
с черен пипер, сол на вкус 
и корнишони. 

Дисциплините, в които 

публиката може да участ-
ва, не са много. Но са ори-
гинални и представят с 
тънко чувство за хумор 
културните промени у нас. 
Припомнят, забавляват и 

показват нещо ново, пре-
дизвикват артистичните 
прояви на всеки човек, 
посетил “пърформанс ин-
сталацията”. 

елина Пулчева

 Посетителите могат да видят и играят с инсталациите на 16, 17 и 18 септем-
ври в “Склада” на ул. “бенковски” 11
▶
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